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Začal školní rok a z horkého léta jsme 
vstoupili do horkého volebního podzimu. 
Již týdny a měsíce se ze všech stran dozví-
dáte, co všechno radnice pod mým vede-
ním udělala za uplynulé čtyři roky špatně. 
Tito kritici mají v něčem pravdu, ne vše 
se stihlo a povedlo. Mnohdy právě jejich 
„zásluhou“. 

Nežijeme v ideálním světě. Navíc ten 
svůj ideál vidíme každý někde jinde. Někdo 
si představuje, jak usedne do starostovské 
židle a namastí si kapsu. Další se těší, jak 
škrtem pera zavede svůj ideální svět. 

Ani jeden z nich ale netuší, že být sta-
rosta znamená hlavně obrovské množství 
práce. Práce, za kterou vás málokdy čeká 
uznání, zato kritiků se najde vždycky dost. 
Koneckonců slovo starosta nemá svůj 
původ ve slově „starý“, ale ve slově „sta-
rost“. Být starosta tedy znamená mít hod-
ně starostí.

Nechci na tomto místě agitovat za své 
znovuzvolení. Jen vím, že příští samosprá-
va bude opět stát před spoustou náročných 
úkolů. Některé projekty už jsme zahájili 

a člověk nerad odchází od rozdělané prá-
ce. Leckdy je to běh na hodně dlouhou 
trať. Vždyť jen přistavět devítiletku trvalo 
skoro 15 let.

Nyní jednáme s kanonií o pozemcích 
pro nový školní areál. Ačkoli je nová 
školní budova v provozu teprve rok, brzy 
nebude žákům stačit. Letos nastoupilo 
61 prvňáčků do tří prvních tříd, celkem 
má škola 346 žáků v 15 třídách. Poprvé 
máme ve škole osmáky, devátá třída za-
hájí příští rok. 

Pracujeme na přípravách rekonstruk-
ce statku, v těchto dnech byla veřejnosti 
představena architektonická studie, jak 
by mohlo centrum obce v budoucnosti 
vypadat. Od studie k realizaci je samo-
zřejmě ještě dlouhá cesta – veřejná dis-
kuse, projekt, povolovací proces, shánění 
financí a teprve pak samotná stavba. Rád 
bych se na tomto úkolu podílel. 

Společně s Letištěm Praha již přes rok 
hledám možnosti dalších opatření, kte-
rá by chránila naše občany před hlukem 
z leteckého provozu i v horkých letních 

měsících, kdy protihluková okna nepo-
máhají. Zdá se, že věc je na dobré cestě, 
byť konečné rozhodnutí ještě na stole 
není. Pracovně se bavíme o doplňkových 
protihlukových opatřeních, připravované 
technické řešení konkrétně představuje 
systém nuceného větrání se zpětným zís-
káváním tepla, které kromě zajištění lepší 
protihlukové funkce také zlepší kvalitu 
vnitřního ovzduší a umožní v letním ob-
dobí chladit dům intenzivnějším větráním 
v nočních hodinách, kdy je venku nižší 
teplota. I toto své „dítě“ bych rád dotáhl 
do úspěšného konce.

Další plány najdete ve volebním progra-
mu. Toto číslo Horoměřického zpravodaje 
je předvolební, představí se v něm všech-
ny čtyři subjekty kandidující do obecního 
zastupitelstva. 

Dál už bude rozhodnutí na vás, obča-
nech. Přijďte k volbám 5. a 6. října 2018. 

V každém případě mi bylo ctí být vaším 
starostou.

Zdeněk Babka

Ú V O D N Í K

ZE ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA
Zasedání zastupitelstva 18. 6. 2018
 – Přítomno 11 zastupitelů; omluveni PhDr. Šináglová a p. Kohutič 

(oba ODS), Ing. arch. Jech a doc. Ing. Mikulka, CSc. (oba NH); 
PhDr. Rymešová přišla později

Zastupitelstvo obce:
 – schválilo ověřovatele zápisu: p. Kášek Václav a doc. Ing. Altmann Vlas-

timil, Ph.D. 
Pro: 10 hlasů

 – schválilo návrhovou komisi ve složení Ing. Langer Luboš a Bc. Kohou-
tová Jana
Pro: 10 hlasů

 – schválilo program zasedání s tím, že bod č. 2 bude stažen z programu 
Pro: 10 hlasů

 – schválilo záměr pronajmout pozemek č. parc. 400/235 s povinností zá-
jemce předložit návrh nájemní smlouvy
Pro: 10 hlasů

 – hlasovalo o záměru prodeje pozemku č. 400/124. Záměr prodeje nebyl 
schválen.
Pro: 0 Proti: 5 hlasů (4 ODS, 1 TOP 09)
Zdrželi se: 5 hlasů (1 ODS, 1 TOP 09, 3 NH)

 – zamítlo žádost Ing. Jiřího K. o směnu pozemků
Pro zamítnutí: 10 hlasů 

 – vzalo na vědomí žádost Krajského soudu v Praze o spolupráci při získá-
ní nových kandidátů na funkce přísedících 
Pro: 10 hlasů 

 – vzalo na vědomí zprávu ze zasedání rady
Pro: 10 hlasů

Zasedání zastupitelstva 22. 8. 2018
 – Přítomno 13 zastupitelů; omluveni doc. Ing. Mikulka, CSc.  

a Ing. Verner Danielisová (oba NH) 

Zastupitelstvo obce:
 – schválilo ověřovatele zápisu: PhDr. Šináglová a p. Čacký

Pro: 13 hlasů

 – schválilo návrhovou komisi ve složení p. Vondra a p. Kohutič
Pro: 13 hlasů

 – schválilo program zasedání tak, jak byl navržen
Pro: 13 hlasů

 – schválilo podle ustanovení § 85 písm. a) ve spojení s § 41 odst. 2 zákona 
č. 128/2000 Sb., o obcích, bezúplatný převod pozemku č. parc. st. 70/1 
– zastavěná plocha o výměře 5 188 m2 v k. ú. Horoměřice z vlastnic-
tví České republiky – Státního pozemkového úřadu do vlastnictví Obce 
Horoměřice.
Pozemek je oddělen geometrickým plánem č. 2115-26/2018 a je zasta-
věn zemědělskými stavbami ve vlastnictví Obce Horoměřice.
Žádost o bezúplatný převod podává obec na základě § 7 odst. 1 písm. d) 
zákona č. 503/2012 Sb., o Státním pozemkovém úřadu.
Pro: 13 hlasů

 – schválilo smlouvu o smlouvě budoucí darovací s Shikun & Binui Horo-
měřice, s. r. o., o budoucím bezúplatném převodu pozemků komunikací, 
veřejných prostranství, dětských hřišť, autobusových zastávek a staveb 
komunikací, chodníků, zastávek, veřejného osvětlení, vodovodu a kana-
lizace v areálu projektu Velká Brána
Pro: 13 hlasů

 – vzalo na vědomí informaci o kontrole pojmenování cest a návrhy na 
případná řešení
Pro: 13 hlasů

 – vzalo na vědomí informaci o činnosti finančního výboru
Pro: 11 hlasů Zdrželi si: 2 hlasy (NH)

 – vzalo na vědomí zprávu z rady
Pro: 13 hlasů

Vysvětlivky zkratek:
NH = sdružení nezávislých kandidátů Naše Horoměřice
ODS = Občanská demokratická strana
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KOMUNÁLNÍ VOLBY 2018

ROZLOUČENÍ S PODĚKOVÁNÍM

Oznámení o době a místě konání voleb 
do zastupitelstva obce Horoměřice

1. Volby do zastupitelstva Obce Horoměřice se uskuteční:

 v pátek dne 5. října 2018  
 od 14,00 hodin do 22,00 hodin a
 v sobotu dne 6. října 2018  
 od 8,00 hodin do 14,00 hodin.

2. Místem konání voleb 
 – ve volebním okrsku č. 1 
 je volební místnost: Základní škola, Velvarská 310
  pro voliče podle místa, kde jsou přihlášeni k trvalému 

pobytu: ul. B. Němcové, Benedikta Roezla, Bicanova,  
Do Oříšků, Dvořákova, Fibichova, Haškova,  
J. K. Tyla, J. Š. Baara, Janáčkova, Kamenická, 
K Bytovkám, Ke Skále, Kolmá, Komenského,  
Komerční, Konečná, K Ovčínu, K Menhiru, Krátká, 
K Rybníku, K Sadu, K Sanatoriu, K Vodárně,  
Ladova, Lomená, Lysolajská, Na Skalce, Nad Panskou 
zahradou, Požárníků, Přímá, Rabochova, Revoluční, 
Sadová, Slepá, Smetanova, Suchdolská, Šikmá,  
Švejkova, Třešňovka, U Chundelů, U Křížku, U Potůčku, 
Únětická, Úzká, V Domkách, Velvarská, V Houslích, 
V Zahradách, V Zahradě, Za Dvorem, Za Halami,  
Za Špejcharem

 – ve volebním okrsku č. 2
 je volební místnost: Základní škola, Velvarská 310
  pro voliče podle místa, kde jsou přihlášeni k trvalému 

pobytu: ul. Akátová, Bezejmenná, Bílá, Boční, 
Družstevní, Dubová, Edvarda Beneše, Habrová, 
Holubova, Hrdinů, Husova, Jasanová, Karla IV., 
K Chotolu, Keltská, K Lesu, Konzumní, Kopaninská, 
K Roklím, Malá, M. Alše, Meliorační, Myzetova,  
Nad Štolou, Na Pískách, Na Zavadilce, Nebušická, 
Opuková, Pláničkova, Politických vězňů, Rohová, 
Severní, Slunná, Spojovací, Statenická, Svahová, Tichá, 
T. G. Masaryka, Tuchoměřická, U Studánky, Ve Vilkách, 
V Roklích, Výstavby, Za Drupolem, Za Hotely,  
Za Humny, Západní, Zelená, Zelenkova, Žižkova.

3.  Voliči bude umožněno hlasování poté, kdy prokáže svoji to-
tožnost a státní občanství České republiky, popřípadě státní 
občanství státu, jehož občané jsou oprávněni volit na území 
České republiky.

4.   Voliči budou dodány nejpozději 3 dny přede dnem konání 
voleb hlasovací lístky. V den voleb volič může obdržet hla-
sovací lístky i ve volební místnosti.

5.  Volič po příchodu do volební místnosti prokáže svou to-
tožnost a státní občanství České republiky, popřípadě státní 
občanství státu, jehož občané jsou oprávněni volit na území 
České republiky. Totožnost a státní občanství prokáže volič 
občanským průkazem nebo cestovním pasem České repub-
liky, jde-li o cizince, průkazem k povolení pobytu.

V pátek 29. června jsme se ve strašnickém 
krematoriu rozloučili s brigádním gene-
rálem Pavlem Vranským, který zemřel 
v neděli 24. června 2018 ve věku 97 let.

Pan Vranský byl občanem Horoměřic 
a od roku 2005 také prvním poválečným 
nositelem Čestného občanství naší obce. 

Kromě rodinných příslušníků a početné 
veřejnosti se přišli rozloučit spolubojovní-
ci ze zahraničního odboje, skauti, členové 
klubů vojenské historie v dobových uni-
formách a vysocí vojenští a státní předsta-
vitelé. V projevech oceňovali statečnost, 
zásadovost a vlastenectví zesnulého a také 
jeho aktivitu a angažovanost do posled-
ních chvil.

Pavel Vranský často vystupoval na ofi-
ciálních akcích, ale také na besedách s dět-
mi a studenty, jimž se snažil zprostředko-
vat své zážitky a zkušenosti z války. 

Svou válečnou anabázi, počínaje dra-
matickým útěkem před nacisty v r. 1939 přes internační tábo-
ry v Polsku a v SSSR, boje na Středním východě a Tobrúku, 
a posléze působení v RAF až po konečný návrat do Českoslo-
venska, popsal v memoárech Dramatická léta 1939 – 1945. Se 
svolením autora jsme je od roku 2003 na pokračování uveřej-
ňovali v Horoměřickém zpravodaji.

Ještě předtím Pavel Vranský z mnoha pramenů shromáž-
dil a sestavil velmi obsažný sborník Protinacistický odboj na 
okrese Praha – západ v letech 1939 – 1945. 

S obecní samosprávou spolupracoval 
pan Vranský jako člen finanční komise 
a od r. 1994 do r. 1998 jako neoficiální 
redaktor Horoměřického zpravodaje, kte-
rý tvořil na svém počítači, a na obecním 
úřadě byl následně kopírován.

V dalších létech pohltily pana Vranské-
ho vysoké funkce v organizacích odbojá-
řů, ale spolupráci s obcí nepřerušil.

Brigádní generál Pavel Vranský byl ješ-
tě za války několikrát vyznamenán a po r. 
1989 se mu dostalo zaslouženého ocenění 
v podobě Řádu Tomáše Garrigua Masary-
ka. Celkem obdržel 2x Československý 
válečný kříž 1939, 3x československou 
medaili Za chrabrost před nepřítelem, 
československou Medaili Za zásluhy I. 
stupně, Záslužný kříž ministra obrany 
III. stupně, Vojenskou pamětní medaili č. 
16154 se štítky VB a AV, Pamětní medai-
li MO k výročí osvobození, The Afrika 

Star se štítkem 8th Army, The Air Crew Europe Star se štítky 
France, Germany a The War Medal 1939 – 1945.

Jsme hrdí na to, že byl občanem Horoměřic a děkujeme za 
podporu a spolupráci. Při posledním rozloučení mu byly za-
slouženě vzdány nejvyšší vojenské pocty.

Brigádního generála Pavla Vranského si budeme pamato-
vat jako sympatického, vlídného a přímého člověka, občana 
a vlastence.

Čest jeho památce.

Brigádní generál Pavel Vranský
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Virtuální univerzita třetího věku vstupuje v Horoměřicích již 
do své 8. sezóny. Univerzitu organizuje obec ve spoluprá-
ci s Českou zemědělskou univerzitou na Suchdole. Výuka 
probíhá formou videopřednášek vždy v úterý jednou za dva 
týdny. Každý semestr zahrnuje celkem šest zhruba 1,5hodi-

nových přednášek a je  
zaměřen na určité té- 
ma, které si studenti 
sami vyberou z nabíd-
ky univerzity.

UNIVERZITA TŘETÍHO VĚKU

Zimní semestr zahajuje v úterý 2. října 2018 s tématy kurzů:

9.00 České dějiny a jejich souvislosti II.
10.30 Život a dílo Michelangela Buonarroti

Každý student si může zvolit téma podle svého zájmu, kdo chce, může absolvovat i oba kurzy.  
Cena za jeden kurz je 300 Kč, z těchto peněz univerzita hradí tvorbu dalších přednášek.

Zahájení kurzů (1. přednáška) – úterý 2. října 2018 v 9.00 nebo 10.30 hodin
Místo konání – Galerie Orchidea, Požárníků 38, Horoměřice (1. patro v budově pošty)

Noví zájemci o studium se mohou dostavit přímo na první přednášku zvoleného kurzu.
Studentem se může stát občan ČR s nárokem na starobní důchod nebo který je v předčasném či invalidním důchodu. 

Informace u pí. Kohoutové, tel.: 220 970 375.

Každoročně si v obci připomínáme výročí narození Benedikta Roezla, 
slavného zahradníka, cestovatele a sběratele rostlin 19. století. Benedikt 
Roezl se narodil v Horoměřicích před 194 lety, 13. srpna 1824. 

V den výročí jsme památku významného rodáka tradičně uctili kyticí 
orchidejí u památníku v Horoměřicích. Malá delegace z Horoměřic na-
vštívila Panenský Týnec, kde společně s tamním místostarostou Milošem 
Vejražkou položila kytice na Roezlův hrob. A po mnoha letech jsme  
navštívili i pomník, který Roezlovi příznivci nechali po jeho smrti vybudo-
vat na Karlově náměstí v Praze. I zde jsme k pomníku položili kytici Roezlo-
vých oblíbených orchidejí. Vzpomínky se zúčastnil také radní pro kulturu  
Prahy 2 Jaroslav Šolc.

Bc. Jana Kohoutová
Foto: Mgr. Veronika Šimková, Filip Kohutič  

a Bc. Jana Kohoutová

VZPOMÍNKA NA BENEDIKTA ROEZLA
Karlovo náměstí

Horoměřice

Panenský Týnec
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Od 20. června probíhá v galerii Orchidea výstava „Horoměřice ve 
století samostatného státu“, která představuje některé významné 
skutečnosti a události a vývoj obce za uplynulých sto let. Ukazuje 
původní podobu dnes hodně proměněných nebo již neexistujících 
objektů a připomíná spolky, které v obci působily na konci 1. svě-
tové války. 

Výstavu s využitím materiálů z obecního archivu a kroniky při-
pravil bývalý starosta Václav Kášek. Pojďme si nyní stručně před-
stavit, co všechno je zde k vidění:

Zajímavostí je složení obecní samosprávy za císaře pána a výsle-
dek prvních obecních voleb v samostatné republice.

Na kopii Lidových novin z 29. října 1918 se návštěvník může 
seznámit s textem vyhlášení republiky, s pokyny pro občany a zá-
roveň v novinách dobíhá válečné a politické zpravodajství, důležité 
pro rodiny dosud se nevrátivších vojáků.

Panel doplňují kopie všech rakouských bankovek, které byly 
v novém státě používány do vydání vlastní měny.

Výstava připomíná, že i Horoměřice měly své legionáře, ale 
mnohem víc mužů, kteří se z války nevrátili. Ukázána je historie 
pomníku padlých včetně jeho stěhování v roce 2013.

Připomenuta je meziválečná činnost dobrovolných hasičů a so-
kolů včetně stavby sokolovny a na počátku okupace také stavba 
nové školní budovy.

Velké události doplňují drobné detaily a ukázky dokumentů, pře-
kvapivé možná hlavně pro mladší návštěvníky. 

Samostatné panely jsou věnovány obětem druhé světové války 
a květnovému povstání v roce 1945.

Postupný růst obce ukazují letecké snímky získané po roce 1989 
z vojenských archivů. Zdokumentována je stavba nákupního stře-
diska, čistírny odpadních vod, kanalizací a dláždění ulic. 

Z oslavy dokončení plynofikace obce si pamatujeme vtipný vý-
rok náměstka ministra životního prostředí, že konečně přestáváme 
vidět vzduch, který dýcháme. I když je to do značné míry pravda, 
k dokonalému ovzduší nám ještě dost chybí. 

Zveme vás na

BESEDU
s autorem výstavy Václavem Káškem, 

který přiblíží historii obce v uplynulém století
středa 26. září 2018 od 18.00 hodin  

v galerii Orchidea.

Z historie horoměřického fotbalu možná udiví, že jako sudí se na 
zápase objevil i slavný brankář Sparty a král komiků Vlasta Burian.

Připomenuto je sázení stromů na Skále v roce 2000 a otevření 
nové knihovny a galerie Orchidea v roce 2003. 

Opomenut není ani slavný horoměřický rodák, zahradník a ces-
tovatel Benedikt Roezl, který má na rodném domě pamětní desku 
a před obecním úřadem má od roku 2014 žulový památník z dílny 
sochaře Kamila Hromádky. Ten nahradil mramorovou pamětní des-
ku z roku 1964, která byla deponována a po restaurování je uvažo-
váno její osazení na jiné vhodné místo.

Byla by škoda přehlédnout řidičák prvního horoměřického auto-
dopravce, kde bylo odděleně hodnoceno chování, píle a prospěch 
ve třech odborných kategoriích, a fotografii dalších řidičů autobusu. 

Málokdo ze současníků dnes ví, že Horoměřice měly svoji mlé-
kárnu, kde se ještě za okupace vyrábělo máslo.

Samostatnou kapitolou je ve své době veledůležitý chov obecní-
ho kozla, který se na fotografii nechal zvěčnit se svojí chovatelkou 
paní Bočanovou. 

Smutnými zajímavostmi jsou okupační dokumenty a peníze. 
Celá jedna stěna je věnována rozvoji školských objektů. Počína-

je zajímavými snímky do okolí školy z její střechy a snímky objek-
tů, ve kterých se ve vzdálené minulosti také vyučovalo.

Pokračují stavby skutečných škol s představením jejich stavitelů, 
ředitelů a učitelů, a navyšování kapacity školy nástavbami u hlavní-
ho vchodu v r. 2000 a nad tělocvičnou v r. 2006. Čtyři učebny pak 
byly doplněny přestavbou a napojením domu čp. 124 v r. 2013, než 
byla získána dotace na dostavbu devítiletky v létech 2016 a 2017.

Představen je také rozvoj mateřské školy. První samostatný pa-
vilon byl zhotoven v r. 2010 a druhý poněkud vylepšený v r. 2014.

Důležitým objektem je moderní velkokapacitní kuchyně, připra-
vující od září 2015 stravu pro všechny školní jídelny.

Výstava je přístupná v návštěvních hodinách knihovny a potrvá 
do konce října 2018.

Text a foto z vernisáže Ing. Zdeněk Sadílek
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Velvarské si mohl vybírat, do které ulice 
chce patřit. V době jeho vzniku ale neby-
ly ulice ještě pojmenované, a tak se tepr-
ve v roce 1984 rozhodl pro ulici Hrdinů, 
v roce 2000 pro ulici Přímou, v roce 2001 
pro Velvarskou a v roce 2009 definitivně 
pro Přímou.

Na otištěné fotografii a na pohledových 
výkresech ze stavebních plánů můžeme 
obdivovat, jak byl parádně navržen a po-
dle plánu také důsledně proveden. Také je 
ze snímku patrné, že i přes zimní počasí si 
zevlující muži považovali za čest zapózo-
vat fotografovi před obchodem.

Hlavní sortiment byl vyveden na fasá-
dě a v r. 1928 byl ještě rozšířen o prodej 
benzinu od společnosti Naftaspol. Ten se 

čerpal před domem ruční pumpou přímo ze sudů a jednalo se 
v té době o jednu ze tří horoměřických koncesí.

Za socialismu byl obchod od r. 1967 do r. 1980 v nájmu 
spotřebního družstva Jednota s domácími potřebami, drogerií, 
elektrem a stavebninami ve stodole přes dvůr.

Naše generace tady ještě pamatuje obětavé působení pana 
Trčky a jeho choti. Oba dokázali sehnat nedostatkové zboží 

NÁZVY HOROMĚŘICKÝCH ULIC
Ulice Přímá
Ani u této ulice nemusíme dlouho přemýšlet, jak přišla ke své-
mu pojmenování. Stačí se podívat na letecký snímek a spatří-
me, že je od křižovatky s ulicí Hrdinů přímým vizuálním po-
kračováním Velvarské ulice. Dnes už je to poněkud zavádějící, 
protože od Velvarské už do této ulice nikdo nevjede, ocitl by 
se v protisměru.

Domy tady rostly postupně během druhé poloviny 19. sto-
letí, kdy rozvojem zástavby Prahy a okolí nastávaly příznivé 
podmínky pro utváření centra obce.

Vedle stále ještě převažující zemědělské obživy nacházela 
část rodinných příslušníků výdělek v Praze, což významně 
vylepšovalo rodinné rozpočty. Nejen že zbývalo víc peněz na 
spotřební zboží, ale také na investice.

A kde jinde stavět obchody, než na hlavní dopravní ose do 
Prahy, která se U Křížku dělila na východní směr kolem lomu 
přes Lysolaje do Podbaby a Bubenče, a na směr jižní do Voko-
vic, Střešovic a Liboce přes Jenerálku.

O obchodním významu nám podává důkaz kronika obce, 
ale také dochované fotografie. Tento význam přetrval až do 
otevření nového nákupního střediska v roce 1978. Proto si ješ-
tě mnozí pamatujeme Domácí potřeby v domě čp. 83, který už 
neexistuje, mlékárnu v čp. 88 rovněž odstraněnou, a samoob-
sluhu v čp. 124.

Tyto i ostatní domy v ulici mají pestrou minulost a my se 
teď touto minulostí společně projdeme.

Začneme domem čp. 34, který patří obci a je v této ulici 
zdaleka nejstarší. V současnosti je v něm od roku 1998 v pro-
nájmu lékárna, což bylo v době jejího otevření nejpotřebnější 
možné využití. 

V kronice obce je u této nemovitosti zmínka o tesaři Kubá-
tovi, který se jako jediný odvážil osadit kříž na kostelní věž na 
Strahově. Za to mu bylo uděleno právo zřízení krčmy později 
zvané „Bambuska“. Při její stavbě byly na pozemku naleze-
ny ostatky francouzských vojáků z okupace Prahy na počátku 
vlády Marie Terezie.

Další písemná zmínka je až z roku 1893, kdy hospodu pře-
stavoval Jan Kalina. Jeho potomci dům vlastnili až do roku 
1941, kdy přešel na Akciový pivovar Nusle.

dežníků. V roce 1964 bylo dokonce vážně jednáno o zřízení 
Pamětní síně B. Roezla. Také se tradovalo, že byla v hospodě 
U Kalinů ustavena místní organizace komunistů.

Na oplocení sousedního pozemku u čp. 260 je od roku 1974 
pamětní deska hlásající, že z lomu na tomto místě byl v roce 
874 dovážen kámen na stavbu Levého Hradce. Tuto skuteč-
nost do určité míry podporuje existence sklepa pod lékárnou. 
Je vytesaný ve skále do hloubky dvou pater a hospodě sloužil 
k ukládání ledu pro letní chlazení.

Nejvýstavnějším domem byl na opačném konci ulice dnes 
již neexistující dům čp. 83, vystavěný už přímo jako obchod 
s bydlením v patře. S průčelím do křižovatky a bokem podle 

Hospoda byla v domě až do roku 1950, ale od roku 1948 
pod národní správou. V r. 1955 bylo vlastnické právo formálně 
vloženo na Pražské pivovary, n.p., což ale k otevření hospody 
nepřispělo.

Následně se v r. 1958 stal majitelem MNV Horoměřice, kte-
rý se stejně o objekt staral od zavření hospody. Dům byl pří-
ležitostně využíván jako obecní knihovna nebo klubovna mlá-

 Dům čp. 83 Stavební plány čp. 83 

Dům čp. 34 (dnes lékárna) v roce 1913
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vchodem do krámu. Ten vznikl v r. 1934 a vedle vchodu bylo 
ještě probouráno okno sloužící jako výklad. 

Po 1. světové válce se do rodiny přiženil bývalý legionář 
a aktivní četník Jan Heřmánek, který pak v obci léta sloužil. 
V r. 1938 byl převelen do pohraničí a tam byl 15. září 1938 
v Hoře sv. Šebestiána zákeřně zavražděn. Od letošního dubna 
má na oplocení pamětní desku. 

V r. 1949 byl v duchu politiky likvidace živností obchůdek 
uzavřen, ale už v r. 1950 byla na stejném místě otevřena pro-
dejna mléka a mléčných výrobků. S dostavbou nákupního stře-
diska skončila také tato mlékárna.

Dům pak sloužil jen k bydlení, a když v něm dožili man-
želé Tosovi, byl rychle prodán. Nový vlastník začal správu 
obce nejprve děsit návrhy velkolepé přestavby na hodně 
bytů, hodně kanceláří a několik provozoven. To vše v růz-
ných variantách. Protože tyto návrhy byly v rozporu s územ-
ním plánem a musely být zamítány, začal s přestavbou podle 
vlastních nápadů bez povolení.

Také se v domě vyskytovaly podezřelé osoby, což bylo 
v sousedství školy velké riziko. Stavebními zásahy nebez-
pečně ohrožoval statiku sousedního domu čp. 84 a s jeho 
majitelem měl spor o hranici. Vyvrcholením bylo přebag-
rování stoky dešťové kanalizace, která byla vedena vedle 
oplocení dvora. 

Obec v té době koupila sousední dům čp. 124 a chystala se 
na jeho přestavbu pro potřebu školy. 

Dešťovou kanalizaci, které procházela také sklepní stě-
nou čp. 124, obec přeložila do ulice, a protože hlavně bý-
valá mlékárna nevhodně omezovala projektování přestavby 
čp. 124, nabídla obec majiteli nemovitosti čp. 88 odkoupe-
ní. To se po delším jednání nakonec podařilo, stavby byly 
odstraněny, jámy zasypány a vztahy se sousedem řádně na-
rovnány. 

A jsme u domu čp. 124. Ten je v současné době z celé ulice 
nejvýznamnější, protože se v době kritického nedostatku tříd 
stal součástí školy a pomohl překlenout období do dostavby 
devítiletky.

Na staré fotografii můžeme spatřit část průčelí s parád-
ním vstupem do krámu a část nápisu „HLAVNÍ SKLAD 
MOUČN…“, dál si musíme domyslet.

Stavební plány jsou z roku 1889 a předpokládejme, že první 
majitel Josef Vondra dům vzápětí postavil. Jako u mnohých, 
i v tomto případě patřila do rodiny menší výměra zemědělské 
půdy, ale hlavně byla v domě pekárna. Vytápění pece se nachá-
zelo hluboko ve sklepě, který byl dosti prostorný.

za poděkování. Aspoň moje zkušenost 
je taková, že bez jinde běžného „pří-
platku“. Po otevření nového nákupního 
střediska a odchodu Trčků do důchodu 
obchod definitivně skončil.

Dům několikrát rychle změnil ma-
jitele, ale žádný se nestaral o údržbu. 
Od r. 1985 vlastnil dům Ladislav Bla-
žek, který ho začal živelně přestavo-
vat. Pozornost v té době vzbuzovala 
skutečnost, že se do bytu v patře do-
pravovala rodina stavebním výtahem. 
Blažek žádné práce nedokončil, a když 
se v roce 1991 přestěhoval do posla-
neckého bytu v Praze, opustil dům jako 
zcela zchátralý.

V r. 1998 kupuje celou nemovitost 
současný majitel. Tomu už nezbývá 
než rozpadající se „chloubu“ odstranit. 
Po demolici ustoupil s oplocením o ně-
kolik metrů od křižovatky, čímž obci 
umožnil posunutí chodníku, vytvoře-
ní odbočovacího jízdního pruhu a v r. 
2016 zhotovení nového přechodu s chráněným ostrůvkem pro 
přecházející.

Přestavbou a přístavbou bývalé stodoly vytvořil sídlo své 
obchodní společnosti a v r. 2009 ještě vznikla v pronajatém 
přízemí filiálka Hukvaldské pekárny s věhlasnými koláči 
a dalším pečivem. Dnes je zde Horoměřická pekárna.

U dvou domů v Přímé ulici není známo, že by byly v mi-
nulosti využívány obchodně a dnes již oba slouží současným 
majitelům jen k bydlení. Jde o čp. 84 rodiny Bukovských a čp. 
87 rodiny Černých. K oběma náležely nějaké menší výměry 
polí, tak k uživení. 

Pan Bukovský byl ale hlavně kovář, což mělo na hlavní do-
pravní ose svou logiku. Celkem byly v dané době v obci ko-
várny čtyři a o práci neměli kováři nouzi. 

Obě rodiny byly aktivní i ve veřejném životě obce a je-
jich příslušníci zastávali různé funkce v obecní samosprávě 
a v místních spolcích

Domem, který z Přímé ulice zmizel jako první, byla obec-
ní pastouška. Stávala proti čp. 84 a není známo, jestli někdy 
sloužila jako bydlení obecního pastuchy. Toto povolání v Ho-
roměřicích možná ani neexistovalo, nebo se o něm nezacho-
vala žádná zpráva. 

Podle první katastrální mapy z r. 1840 už byla na území 
obce tak velká převaha polí a sadů, že k případnému hromad-
nému pasení dobytka nezbývalo dost pastvin.

Pastouška ale byla právě ve stejné době v roce 1848 posta-
vena. Podle kroniky sloužila k chudinskému ubytování osob 
nebo k přechodnému uskladnění nábytku a vybavení.

Pokud se někdo, kdo měl tzv. domovské právo v Horomě-
řicích, stal jinde nežádoucí, byl šupem, nebo jinak řečeno po-
strkem, dopraven „domů“ do Horoměřic a zpravidla do pas-
toušky. Mohlo se stát, že tam současně pobývalo i více osob 
navzájem si cizích.

O odstranění pastoušky bylo rozhodnuto v r. 1948, kdy už 
platila pro pobyt jiná pravidla a dům byl za 100 let své existen-
ce v zoufalém stavu. Likvidace byla dokončena v květnu 1950.

Dalším, ve své době významným domem, který už také 
v ulici nenajdeme, je bývalé čp. 88. Současníkům byl dům 
známý jako u Tosů, pamětníkům pak u Nápravníků. I tento 
dům na hlavním směru do Prahy měl pestrou historii a také byl 
kromě bydlení využíván obchodně. 

Na velmi starém snímku vidíme ženu v šátku s holčičkou. 
Stojí v úzké uličce mezi domy. Vedle stojí kluk před budoucím 

Dům čp. 88 a čp. 124

POKRAČOVÁNÍ 
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Provozování vodohospodářské infrastruktury 
v obci Horoměřice

Obec požádala nezávislého experta o vyjádření ke článku „Dá se 
zastavit růst ceny vody?“ z minulého čísla Zpravodaje.

1.  Model Provozování vodohospodářské 
infrastruktury (VHI)

Obec Horoměřice, jakožto vlastník VHI, zajišťuje provozování 
VHI v rámci tzv. oddílného modelu provozování. Provozování 
VHI je tedy realizováno na základě uzavřené provozní smlou-
vy s externím provozovatelem, kterým je 1.Vodohospodářská 
společnost, s.r.o. V tomto případě nese většinu provozních 
rizik (včetně finančních důsledků), která podle ZoVaK nese 
primárně vlastník VHI (tedy obec), právě externí provozovatel. 
Provozovatel hradí do obecního rozpočtu pachtovné (dříve ozna-
čováno pojmem nájemné) za možnost využívat tuto VHI a za prá-
vo inkasovat od konečných uživatelů vodné a stočné. Obci však 
zůstává povinnost správy VHI a tedy i zodpovědnost za obnovu 
a rozvoj VHI v obci.

Využití tohoto provozního modelu není (jak je chybně uve-
deno ve výše zmíněném článku) rozhodnutím současného vede-
ní obce. První provozní smlouva se současným provozovatelem 
1.Vodohospodářská společnost, s.r.o., byla uzavřena s účinnos-
tí již od 1. 1. 2004, tudíž zajištění provozování VHI externě je 
v obci využíváno už více než 14 let. Tato provozní smlouva však 
nesplňovala pravidla Operačního programu Životní prostředí 
(OPŽP) pro roky 2007 – 2013 v souvislosti s podmínkami čerpání 
dotace na projekt „Dostavba kanalizace v Horoměřicích“ a tudíž 
do konce roku 2015 musely být podniknuty ze strany vedení obce 
takové kroky, které zajistí provozování VHI v obci plně v souladu 
s podmínkami OPŽP 2007 - 2013 a tím tak bylo eliminováno ri-
ziko případného krácení či dokonce neposkytnutí přiznané dotace 
a rovněž otevřena cesta pro případné budoucí čerpání dalších do-
tačních prostředků z OPŽP 2014 – 2020.

V roce 2014 zadalo vedení obce zpracování tzv. koncesního 
projektu, jehož primárním účelem bylo poskytnout představite-
lům z nejširšího vedení obce široké spektrum podkladů a infor-
mací pro kvalifikované rozhodnutí o dalším způsobu provozování 
VHI v majetku obce od roku 2016. V rámci koncesního projektu 
došlo k identifikaci, posouzení a vyhodnocení veškerých poten-
ciálně možných modelů provozování VHI ve vlastnictví obce 
(tedy i zmiňované varianty „obec si provozuje svou infrastrukturu 

sama“; „zřízení obecní provozní společnosti“ či varianta „vložení 
majetku VHI do určité provozní společnosti a stát se tak majetko-
vým podílníkem v provozní společnosti“). 

Za žádoucí považuji uvést, že hlavními limity pro možnost za-
jistit provozování VHI samostatně obcí či její zřízenou provozní 
situaci byly zejména:
• nedostatek odborných personálních kapacit za účelem získání 

patřičných povolení k provozování;
• nedostatek pracovních kapacit na realizaci samotného provo-

zování VHI (je nezbytné mít k dispozici nonstop odborné pra-
covní síly pro řešení poruch a havárií);

• nedostatek provozního majetku (nutné nástroje, stroje, zařízení 
včetně speciálních mechanismů);

• omezený časový prostor ve vztahu ke splnění podmínek OPŽP 
v oblasti provozování dotované VHI;

• neakceptovatelné riziko, že obec nesplní svou legislativní po-
vinnost, kterou je plynulé a bezpečné zásobování obyvatel pit-
nou vodou a odvádění a čištění odpadních vod.

Vyřešení výše uvedených otázek by pro obec znamenalo časo-
vě, administrativně a zejména finančně vysoké náklady, které by 
se musely v konečné důsledku negativně promítnou do konečné 
ceny pro vodné a stočné v obci či dokonce vedly k omezení slu-
žeb občanům v oblasti zásobování pitné vody a odvádění a čištění 
odpadních vod. 

Z koncesního projektu vzešlo doporučení vhodné varian-
ty provozování formou oddílného modelu (uzavření provozní 
smlouvy s externí provozní společností), neboť se jedná o vari-
antu, která minimalizuje provozní a finanční rizika na straně 
obce a zároveň obci ponechává veškeré kompetence a pravo-
moci ve věci správy VHI (čili rozhodování o obnově a rozvoji 
VHI v obci). 

Provozování VHI formou oddílného modelu, na základě uza-
vření provozní smlouvy na období 1. 1. 2016 – 31. 12. 2025 
s provozovatelem, jež bude vybrán ve veřejné otevřené soutě-
ží formou koncesního řízení, bylo schváleno nejširším vedením 
obce na zasedání zastupitelstva dne 1. 10. 2014 (usnesení č. 32). 

Toto koncesní řízení proběhlo v roce 2015 s tím, že v něm 
uspěla 1. Vodohospodářská společnost, s.r.o., a s ní byla uzavřena 
provozní smlouva na dobu 10 let v rozmezí 1. 1. 2016 – 31. 12. 
2025. Konečná výše ceny pro vodné a stočné je pak tedy výsled-
kem konkurenčního prostředí na trhu vodárenských společností.

Uzavření této provozní smlouvy plně dle regulí a požadavků 
poskytovatele dotace umožnilo následné získání dotace z OPŽP 

PROVOZOVÁNÍ VHI

Za 1. světové války se rodina zadlužila a v roce 1915 o dům 
v dražbě přišla.

V roce 1918 kupuje nemovitost Václav Podhorský s chotí Bar-
borou a dům zahajuje svou nesporně úspěšnou obchodní kariéru. 

Za socialismu pak pamatujeme pultový prodej pod hlavičkou 
družstva Jednota a později s velkou slávou zřízenou samoobslu-
hu. Ta logicky skončila s dostavbou nákupního střediska a maji-
telé domu upravili prostory k bydlení.

V roce 2000 projevila o dům zájem obec, ale i když nebyli 
majitelé zásadně proti prodeji, nepodařilo se vyřešit jejich byd-
lení. To se povedlo až v roce 2012 a následně byl dům přestavěn 
a propojen s hlavní budovou školy. Slavnostní otevření za účasti 
široké veřejnosti se konalo v prosinci 2013. S přestavbou byla 
současně upravena také ulice, aby projíždějící vozidla neohro-
žovala školáky.

Na parcele bývalého domu čp. 88 bylo v dalším roce vytvoře-
no hřiště pro mateřskou školu. Obchodní ruch byl nahrazen dět-
skými hlasy, o přestávkách i ze školních oken.

Václav Kášek
Historické foto: archiv obceDům čp. 124 dnes – foto Vladimír Dvořák
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Použité zkratky:
VHI =  vodohospodářská infrastruktura  

(tj. vodovod, kanalizace, ČOV)
ZoVaK = Zákon o vodovodech a kanalizacích
PV = pitná voda
OV = odpadní voda
OPŽP  = Operační program životní prostředí
EE  = elektrická energie
PVS  = Pražská vodohospodářská společnost, a.s.
ČOV  = čistírna odpadních vod

2014 – 2020 na realizaci projektu „ČOV Horoměřice – intenzifi-
kace“, který byl stavebně dokončen na podzim roku 2017 a kolau-
dace je plánována na říjen letošního roku.

 
2. Ceny pro vodné a stočné
Jak správně autor článku uvádí, cena pro vodné a cena pro stočné 
jsou věcně usměrňované ceny podléhající regulaci podle záko-
na o cenách. V této ceně mohou být uplatněny pouze oprávně-
né náklady, jejichž struktura je definována prováděcí vyhláškou 
k ZoVaK. Mimo jiné jsou těmito oprávněnými náklady i náklady 
spojené s nakupováním pitné vody (v našem případě od Pražské 
vodohospodářské společnosti, a.s. ≈ PVS, a.s) a prostředky na 
obnovu VHI (což de facto představuje inkasované nájemné od 
provozovatele).

Tyto položky tvoří většinu z konečné ceny pro vodné a stočné 
viz tabulky a Obrázek č. 1 níže

Položka nákladů v ceně pro 
vodné a stočné (v tis. Kč)

2016 2017 2018

Celkové náklady 11 231 12 109 11 389
Z toho prostředky na obnovu VHI  4 180  4 447  5 524
Z toho náklady na PV přebíranou  2 807  3 053  2 856

Zdroj: Porovnání položek výpočtu cen pro vodné a stočné; Kalkulace cen pro 
vodné a stočné

Položka nákladů v ceně pro 
vodné a stočné (v tis. Kč)

2016 2017 2018

Celkové náklady 11 231 12 109 11 389
Prostředky na obnovu  
VHI a PV přebíranou

 6 987  7 500  8 380

% z Celkových nákladů 62,21 % 61,94 % 73,58 %

Zdroj: Porovnání položek výpočtu cen pro vodné a stočné; Kalkulace cen pro 
vodné a stočné

Jedná se o nákladové položky, jejichž konečnou výši mohou 
obec, jakožto vlastník VHI, i provozovatel VHI ovlivnit pouze 
minimálně, a to z důvodu toho, že konečná cena přebírané pitné 
vody je stanovena ze strany PVS, a.s. a minimální výše prostřed-
ků na obnovu VHI je pak určena podmínkami OPŽP v souvislosti 
s tzv. udržitelností výše uvedených realizovaných infrastruktur-
ních projektů. De facto, výše těchto nákladových položek je ne-
závislá na modelu provozování VHI v obci. Podíl těchto nákladů 
v konečné ceně pro vodné a stočné představuje pro rok 2018 téměř 
¾ všech uplatňovaných nákladů. V oblasti generování potřebných 
prostředků na obnovu VHI v ceně pro vodné a stočné drží obec 
tyto prostředky na nejnižší přípustné úrovni tak, aby dopad na růst 
cen pro vodné a stočné byl minimální. 

Dalším významným krokem současného vedení obce za úče-
lem co nejnižší ceny pro vodné a stočné pro konečné odběrate-
le je skutečnost, že v případě ceny pro stočné není uplatňován 
oprávněný náklad „spotřeba elektrické energie“. Tyto náklady 
hradí totiž obec čistě ze svého rozpočtu bez zohlednění v konečné 
ceně pro stočné. Za rok 2017 činily tyto náklady celkem 48 810 
Kč vč. DPH (tedy bez DPH ve výši 44 323 Kč) a na rok 2018 se 
předpokládají ve výši cca 112 000 Kč vč. DPH11) (tedy bez DPH 
ve výši 92 562 Kč).

Toto opatření bylo přijato již při nastavení podmínek cenotvor-
by v rámci nové provozní smlouvy, neboť se předpokládalo, že 
v průběhu jejího trvání dojde realizaci projektu na intenzifikaci 
a rekonstrukci ČOV, což v konečném důsledku povede k nemalé-
mu navýšení spotřeby elektrické energie. Přehled výdajů obce za 
spotřebu elektrické energie a její možný dopad do konečné ceny 
pro stočné odběratelům je uveden na Obrázku č. 2.

Z výše uvedeného je zřejmé, že tímto prozřetelným rozhodnu-
tím vedení obce dochází k úspoře v ceně pro stočné konečným 
odběratelům a po zprovoznění intenzifikované ČOV od roku 2018 
až o 0,64 Kč/m3.

3.  Budoucnost provozování VHI  
v obci Horoměřice

Současný způsob provozování VHI v obci nelze 
zcela jistě označit za „pohodlnější cestu“, jak uvádí 
autor ve svém článku, neboť základní rozhodování 
o správě (tedy obnově a rozvoji) VHI je stále plně 
v rukou obce, jakožto vlastníka VHI. Nastavení 
podmínek současné provozní smlouvy umožňuje 
obci důkladnou kontrolu dodržování požadované 
úrovně kvality provozování VHI provozovatelem 
a plnou informovanost o způsobu provozování VHI. 
Smlouva je koncipována tak, že vzhledem k široké-
mu spektru povinností provozovatele, v dostatečné 
době před jejím uplynutím bude obec disponovat 
kompletními informacemi provozního charakteru, 
aby mohla případně zvážit a rozhodnout, zda-li je 
schopna tyto činnosti zajistit v rámci své působnos-
ti (samostatně provozovat VHI) nebo zřídit obecní 
provozní organizaci. Případná změna provozního 
modelu je pak možná od roku 2026. Nicméně toto 
strategické rozhodnutí není možné učinit bez zpra-
cování detailních analýz a pouze za předpokladu 
souhlasu napříč politickým spektrem, tak jak tomu 
bylo v roce 2014, resp. 2015, kdy se formovaly pod-
mínky současného způsobu provozování VHI.

Ing. Petr Šmídek

1) Odhad na základě spotřeby elektrické energie za období 1-6/2018

Obrázek č. 1

Obrázek č. 2
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Svatá Anna – chladna zrána. Všichni známe tuhle pranosti-
ku. Jenže letos si Aničky na svůj svátek užily nejen prohřáté 
ráno, ale i horký den. Úmorné vedro poznamenalo také ho-
roměřickou Anenskou pouť. Obec ji uspořádala v sobotu 28. 
července na nádvoří statku. 

Horka trvala už několik dní. Původně plánované umístění 
stánků i divadla tak vzalo za své, snaha byla, aby všechny 
aktivity probíhaly pokud možno ve stínu. Jenže jak sluníčko 
během dne putuje po obloze, tak se nakonec stánky s ře-
mesly ocitly na přímém slunci. Zaměstnanci obce tak pro 
ochlazení alespoň na nádvoří rozprašovali vodní mlhu, což 
nadšeně kvitovaly hlavně děti.

Horko nejspíš odradilo od návštěvy pouti i řadu lidí, takže 
mimo avizovaná představení do statku moc návštěvníků ne-
zavítalo. Ale ti, co přišli, snad nelitovali. Hlavně děti si užily.

Pozvali jsme stánky s předváděným dobových řemesel, 
některá z nich si mohly vyzkoušet i děti. A tak si někteří kluci 
s pomocí kovářky vyrazili vlastní mince, holčičky zase zdobily 
perníčky s pernikářkou, a kdo měl trochu trpělivosti, mohl si 
vyrobit vlastní svíčku namáčením knotu do roztaveného vos-
ku. Děti si zkusily zastřílet z malé kuše.

Známý poutník Petr Hroch Binder dětem postupně před-
vedl dvě pohádky, do nichž jako účinkující kromě loutek 
zapojil i děti z obecenstva. Někdo si zahrál prince, někdo 
princova zástupce, ale s chutí se zapojila většina dětí a do-
konce i rodičů, když společně představovali stromy v lese. 
Jen v jednom se Hroch trochu „seknul“, když vyhrožoval, že 
nezbedy zavře do chládku. V tu chvíli by chládek v šatlavě 
většina diváků docela brala 

Kovář s kovářkou zase v rámci svého výstupu s přednáš-
kou o zbraních zápolili – šermovali s mečem i šavlí, ale na-
konec se jako velmi účinná zbraň v rukách kovářky ukázala 
i obyčejná pánvička. Tak pánové pozor – když Vaše žena vez-
me do ruky pánev, nemusí to vždycky znamenat, že se chystá 
smažit řízky! Na závěr svého vystoupení se kovář vyzbrojil 
katovskou kápí a byli jsme svědky téměř dokonané popravy 
jednoho z přítomných tatínků.

O občerstvení návštěvníků se postarala restaurace Modrá 
stodola, technické zajištění akce měli na starost zaměstnan-
ci obce. Jim a samozřejmě všem účinkujícím řemeslníkům 
patří velký dík a obdiv, že letním žáru vydrželi a vše zvládli. 

Závěr pouti patřil duchovnímu usebrání. Dnešní mladá 
generace možná už ani netuší, že pouť se slaví v den, kdy 
má v církevním kalendáři svátek světec, jemuž je zasvěcen 
místní kostel. Proto horoměřickou pouť slavíme v červenci, 
patronkou naší kaple je sv. Anna, matka panny Marie. 

V kapli se pak konala mše slavnostně doplněná nádher-
nou hudbou a zpěvem. Za dlouholetou péči o kapli poděko-
val pan farář paní Turchichové a v přímluvách k bohu nebylo 
zapomenuto ani na zlepšení počasí. Na závěr mše čekalo 
všechny návštěvníky kaple milé překvapení v podobě ovocné 
zmrzliny místo pouťových koláčů.

Bc. Jana Kohoutová
Foto: Ing. Zdeněk Sadílek a Bc. Jana Kohoutová

Anenská pout'
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Kdo jsme?

ODS Horoměřice

ZDENĚK BABKA
63 let / člen ODS / starosta

1

BC. JANA KOHOUTOVÁ 
52 let / místostarostka

2

FILIP KOHUTIČ 
36 let / člen ODS / místostarosta

3

ING. LUBOŠ LANGER 
54 let / člen ODS / 
analytik – programátor

4

PHDR. PAVLA RYMEŠOVÁ, PH.D.
49 let / vysokoškolský pedagog,  
psycholog

5

VÁCLAV KÁŠEK 
75 let / člen ODS / technik

6

ZUZANA TOMÁNKOVÁ 
41 let / ředitelka školní jídelny

7

PETR CHUNDELA 
51 let / technik

8

PHDR. LADISLAVA ŠINÁGLOVÁ 
38 let / zástupkyně ředitelky ZŠ

9

JITKA MRÁČKOVÁ
60 let / farmaceutka

10

JITKA VAŇKOVÁ 
45 let / vychovatelka ve školní 
družině

11

RADEK KACZ 
35 let / člen ODS /  
obchodní ředitel

12

33 let / administrativní pracovnice 82 let / člen ODS / technik 71 let / člen ODS / důchodce
LUCIE ŠRAJEROVÁ 

13

ING. ZDENĚK SADÍLEK ING. FRANTIŠEK KARHAN 

POCTIVÁ  
PRÁCE

ROZUMNÁ  
ŘEŠENÍ

14 15
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V ČEM SE LIŠÍME OD JINÝCH 
KANDIDUJÍCÍCH STRAN 
A SDRUŽENÍ?
 – Různé skupiny obyvatel mají od-

lišné názory na to, jak by se obec 
měla rozvíjet, jaké problémy je 
třeba řešit prioritně. Je principem 
demokracie, že si každý může 
najít ty kandidáty, kteří nejlépe 
splňují jeho představy o budouc-
nosti.

 – Problém nastává, když jde kandi-
dát do voleb jen proto, aby si řešil 
nějaký svůj osobní zájem či pro-
spěch, který ale skryje za líbivými 
slovy. Říká se tomu střet zájmů. 
V Horoměřicích je letos takových 
zájemců o funkce bohužel hodně. 
Na kandidátce ODS takové kandi-
dáty nenajdete. 

 – Pozorně nasloucháme všem po-
třebám veřejnosti a zahrnujeme 
je do svých plánů. Máme nabídku 
pro všechny generace, všechny 
obecní instituce a spolky.

CO NABÍZÍME?
 – Odpovědnost, zkušenost, pocti-

vost.
 – Reálné plány, které umíme usku-

tečnit.
 – Zájmy celé obce vždy na prvním 

místě.

CO NEDĚLÁME?
 – Neslibujeme, co nemůžeme spl-

nit. Nabízíme jen reálné vize.
 – Nelžeme. Jsme slušní lidé, jedná-

me férově. 

CO SE NÁM POVEDLO  
A CO PLÁNUJEME?
 – V uplynulém volebním období 

jsme na investice vydali celkem 
243 mil. Kč. Připomeňme si 
nejvýznamnější investice:
yy v mateřské škole Komenského 

jsme vybudovali druhý pavilon 
pro děti a školní kuchyň
yy základní škola byla rozšířena 

o sousední dům čp. 124, byla 
vybudována nová budova pro 
2. stupeň a stará školní budo-
va získala zateplení a novou 
fasádu
yy koupili jsme statek a zrekon-

struovali jeho správní budovu 

Volební program a další informace na
 FACEBOOK.COM/ODSHOROMERICE • WWW.ODSHOROMERICE.CZ

Celý volební program ODS Horoměřice najdete v našich Volebních novinách, 
které obdržíte do svých poštovních stránek.

na služebnu obecní policie, 
ordinace a mateřské centrum
yy od státu jsme koupili pozemky 

pod čistírnou odpadních vod 
a následně čistírnu rekonstruo-
vali a modernizovali
yy 10 ulic dostalo nový bezprašný 

povrch 
yy koupili jsme nový zametací vůz 

pro údržbu ulic

 – Pro další čtyři roky  
plánujeme zejména:
yy vybudovat třetí pavilon mateř-

ské školy v Komenského ulici
yy po získání pozemku zahájit 

přípravy na vybudování nové 
základní školy 
yy rekonstrukci bývalého cukro-

varu ve statku na multifunkční 
společenský sál
yy vybudovat oddechovou a spor-

tovní zónu
yy vydláždit další dosud prašné 

ulice, vybudovat nové chodníky
yy rekonstrukci rybníka Podraboch
yy rekonstrukci autobusové za-

stávky V Lipkách

CO SLIBUJEME:
 – Nezatížíme občany novými da-

němi a poplatky ani nezvýšíme již 
zavedené.

 – Zvýšíme podporu rozvoji a vy-
bavenosti školství a spolupráci 
s mladými rodinami.

 – Zajistíme další rozvoj péče o nej-
starší generaci.

 – Budeme rozvíjet podmínky pro 
sportovní, kulturní a společenské 
vyžití.

 – Personálně a technicky budeme 
dál zvyšovat bezpečí domovů 
i veřejného prostoru.

 – Novými komunikacemi a kom-
plexní úpravou stávajících bude-
me v duchu územního a strategic-
kého plánu regulovat dopravu ve 
prospěch občanů Horoměřic.

 – Po důkladné veřejné diskusi zahá-
jíme zásadní proměnu bývalého 
velkostatku na živé a příjemné 
centrum obce.

 – Zaměříme se na lepší využívání 
srážkových vod a místních vod-
ních zdrojů. Využijeme k tomu 
také dotace, budou-li programy 
vyhlášeny.

 – Zlepšíme podmínky pro nakládání 
s odpady a druhotnými surovina-
mi. 

 – Rozšíříme plochy zeleně, o kterou 
budeme pečovat. Zvýšíme péči 
o pořádek na veřejných prostran-
stvích.

 – V mnoha oblastech budeme 
rozšiřovat a zlepšovat spolupráci 
s okolními obcemi, institucemi, 
místními podnikateli a spolky, Krá-
lovskou kanonií a Letištěm Praha.



NEZÁVISLÍ KANDIDÁTI 
PRO HOROMĚŘICE S PODPOROU TOP 09

6. Alena Ihmová
45 let, OSVČ, nezávislá

7. Ing. Miroslav Přidal
40 let, manažer marketingu, nezáv.

8. Ing. Jan Dvořák
43 let, ekonom, nezávislý

3. Aleš Ditrych
40 let, podnikatel, TOP 09

2. Vladimír Dvořák
44 let, strážník obecní policie, nezáv.

1. Miroslav Vidner
50 let, technik elektro, nezávislý

4. RNDr. Petr Pešice, Ph.D.
55 let, vědecký pracovník, nezávislý

5. Ing. Vítězslav Bytomski
55 let, jednatel, nezávislý

9. Mgr. David Strakoš
33 let, OSVČ

10. Miroslav Belatka
40 let, pracovník technické čety

Děkujeme Vám za čas, který věnujete představení našich kandidátů, 
programovému devateru a principům kterými se budeme řídit v zastupitelstvu.
Přejeme Vám dobrou volbu kandidátů 
pro Horoměřice do následujících čtyř let.  

„V letech 2010 až 2018 jsem byl dvakrát 
zvolen zastupitelem obce, jako nezávislý
kandidát. Pokud získám Vaši důvěru budu
hájit zájmy a potřeby všech slušných obyva-
tel Horoměřic. Při rozhodování pro mne
vždy bylo a zůstane důležité mé svědomí,
zájem občanů a prospěch naší obce. Aktivně
budu rozvíjet zlepšování spolupráce mezi
zástupci obce a občany Horoměřic.“

„Rád bych dále rozvíjel co možná nejvíce efek-
tivní a kvalitní fungování naší obecní policie
a to především důslednou prevencí proti všem
druhům kriminality, tak aby se všichni slušní
spoluobčané spolu se svými dětmi cítili v naší
obci opravdu bezpečně. Dále chci aktivně
prosazovat bezpečnou silniční dopravu pomocí
bezpečných přechodů, kruhových křižovatek,
omezením rychlosti v nepřehledných místech.
Společně s okolními obcemi a dopravní policií
důsledně bojovat s krajským úřadem za snížení
transitní dopravy přes naší obec.“

„V zastupitelstvu bych pra-
coval na zkvalitnění odpa-
dového hospodářství obce.
Vybudování nového moder-
ního sběrného dvora, se zá-
zemím technických služeb
obce, jako ekonomicky oddě-
lené jednotky s moderním
řízením, je podmínkou ke
zlepšení kvality služeb naším
občanům a současně ke
snížení nákladů na likvidaci
odpadů a údržbu naší obce.“

„Ráda podpořím rozvoj
sportovního, kulturního
a společenského vyžití dětí
a mládeže, ale také
dospělých a seniorů v naší
obci. To jak se chováme
k dětem, ale i ke starším
spoluobčanům vypovídá
o tom jací lidé jsme.“

„V naší obci bych se rád
podílel na projektech spo-
jených s moderními tech-
nologiemi, zdravém život-
ním prostředím, sportem
všech věkových kategorií
a školními i mimoškolními
aktivitami našich dětí.“

„Rád bych se věnoval práci
spojené s rozumnou regulací
výstavby v naší obci a ome-
zení především nákladní do-
pravy. Dále bych rád přispěl
k větší transparentnosti ve-
dení obce a většímu zapo-
jení občanů a jejich názorů
do rozhodování obce.“

„Budu podporovat rozší-
ření radarového a kame-
rového systému v obci ,
modernizaci a rozšíření
počtu dětských hřišť
a sportovišť i pro dospělé.
Jsem pro zachování
a rekonstrukci kulturních
a přírodních památek
v naší obci.“

„Chtěl bych zamezit masové-
mu rozrůstání obce formou
sídlišť/blokových bytových
domů. Podporuji severní část
Pražského okruhu, z důvodu
zmírnění tranzitní dopravy
v naší obci. Otevřel bych jed-
nání o zavedení další auto-
busové linky například přes
Motol na Zličín.“

„Profesně je mně nejbližší
problematika životního
prostředí a mohu být v této
oblasti nápomocen napří-
klad při tvorbě nového
územního plánu. Rád se
budu věnovat i spolkové 
a kulturní činnosti v obci.
Bude-li možnost, budu také
nadále pracovat v kontrol-
ním výboru obce“

„V případě mého zvolení
budu mé priority směřovat
ke zlepšování kvality života
v obci. Zasadím se mimo jiné
o vytvoření kulturně-
společenského centra obce,
dále o získání partnerských
obcí v rámci EU i CZ a pod-
pořím vznik sportovních
areálů s tělocvičným
náčiním.“

www.facebook.com/horomericeTop09/

inzerce dvoustrana A4_2_Sestava 1  6. 9. 2018  8:41  Stránka 2



Za
da

va
te

l: T
O

P 
09

; Z
pr

ac
ov

at
el

: T
O

P 
09

11. Karel Smejkal
51 let, OSVČ

12. Štěpánka Schierreichová
43 let, zaměstnanec

13. Aleš Knotek
37 let, prodejce náhradních dílů

14. Petr Fejfar
54 let, řidič

15. Ivana Wiererová
zaměstnanec státní správy

1. ZLEPŠENÍ DOPRAVNÍ SITUACE V OBCI 
n Vybudování jižního obchvatu obce přes budoucí

průmyslovou zónu 
n Zefektivnění autobusové dopravy v ranní a odpolední

špičce 
n Podpora společného tlaku s okolními obcemi na urychle-

nou výstavbu nového obchvatu před Kralupy nad Vlta-
vou, který vznikne propojením dálnice D7 (Chomutovská)
a silnice II/240 vedoucí Horoměřicemi, tento obchvat by
výrazně snížil tranzitní dopravu přes naší obec .

2. PODPORA DĚTÍ A MLÁDEŽE 
n Spravedlivé financování spolků a sportu v naší obci 
n Finanční podpora dětských kroužků, výletů

a vzdělávacích programů, organizovaných a pořádaných
v rámci školy a školky pro naše děti

n Příspěvek vyplácený obcí na děti v soukromých školkách
pro občany trvale bydlící v obci, pokud se jejich děti ne-
dostanou do obecní školky 

3. ODPADOVÉ HOSPODÁŘSTVÍ V OBCI A ÚDRŽBA OBCE
n Vybudování jednoho nového, moderního sběrného dvora

pro všechny druhy odpadů, dle dnešní platné legislativy
n Budování nových sběrných míst tříděného odpadu v obci

a estetická úprava těch stávajících 
n Snižování dopadu vysokých cen poplatků na svoz komu-

nálního odpadu pro občany, který vzniká v důsledku zvy-
šující se ceny za svoz a skládkování komunálního odpadu

4. DOBRÉ SOUSEDSTVÍ S LETIŠTĚM VÁCLAVA HAVLA 
n Pravidelné zvyšování příspěvků obci v závislosti na ros-

toucím počtu letů
n Spolurozhodování o využití peněz získaných od letiště

našimi občany
n Řešení nadměrného hluku v domácnostech při větrání

otevřenými okny v letních měsících, pomocí
klimatizačních jednotek uhrazených letištěm 

5. PODPORA VĚTŠÍ BEZPEČNOSTI V OBCI 
n Maximální zaměření na bezpečnost, klid a pořádek

v naší obci 
n Nová dopravní opatření vedoucí k bezpečné dopravě pro

automobily, cyklisty i chodce, maximální snižování
průjezdu centrem obce

n Podpora technického rozvoje naší obecní policie 

6. NAVRŽENÍ A REALIZACE REPREZENTATIVNÍHO CENTRA
OBCE 
n Úspěšná realizace přeměny bývalého statku ve středu

obce na kulturní a společenské centrum naší obce s kaplí
sv. Anny, novou knihovnou, výstavní galerií,
společenským a kulturním sálem 

n Uprostřed bývalého statku vytvořit plnohodnotné
náměstí, které naší obci chybí

n V přízemí celého objektu centralizovat služby jako jsou
pošta, banka, lékárna, obchůdky, kavárna a restaurace 

n Obnova zámeckého parku jako centra odpočinkové
zeleně přímo ve středu obce

n Do rozhodování o konkrétním budoucím využití chceme
zapojit co nejširší veřejnost obce

7. PODPORA NAŠICH STARŠÍCH SPOLUOBČANŮ 
n Rozšířit podporu vzdělávání a rozvíjení kulturních

a společenských programů pro naše starší spoluobčany 
n Podpora dostupné a kvalitní zdravotní péče 
n Podpora a rozšíření již stávajícího příspěvku na obědy

včetně jejich rozvozů
n Zajištění pomoci při řešení obtížných a komplikovaných

situací ve spolupráci s obecní policií, včetně administra-
tivní pomoci, přímo v domácnostech našich seniorů

8. ODPOVĚDNÁ SPRÁVA OBCE 
n Transparentní hospodaření s vyrovnaným obecním

rozpočtem 
n Obec jako partner k otevřené diskuzi s našimi občany 
n Zapracovávání názorů občanů do rozhodování o bu-

doucnosti naší obce
9. ROZVOJ OBCE 

n Zajištění přiměřeného rozvoje se současným rozvojem
infrastruktury obce

n Dbát na vznik nových veřejně přístupných
odpočinkových, sportovních nebo relaxačních zón v nově
vznikajících lokalitách

n Vybudování nové sportovní haly (tělocvičny) včetně
venkovního sportoviště pro atletiku

n Ve starší zástavbě rozšiřovat odpočinkové a sportovně
relaxační zóny o jejich umístění a využití budou
rozhodovat svými názory obyvatelé v dané lokalitě 

NAŠE DEVATERO PRO KOMUNÁLNÍ VOLBY 2018

„Rád přispěji svými zkuše-
nostmi a znalostmi při
práci v obci tam, kde to
bude pro obec vhodné
a prospěšné. Každý in-
vestor nové výstavby by
měl přispívat do obecního
rozpočtu, dle schválených
pravidel obce. “

„Jako matku, která vy-
chovává tři dětí, mne
především zajímá jejich
bezpečnost a to, jak a kde
tráví svůj volný čas. Proto
podporuji vznik dalších hřišť
a sportovišť. Také ráda
podpořím zájmové kroužky
působící u nás v obci.“

„Kandiduji proto, abych se
podílel na rozumném rozvoji
obce a jejího okolí. Budu pře-
nášet Vaše názory a postře-
hy do jednání zastupitelstva
jako nezávislý pohled na věc.
Mou prioritou je více relaxač-
ních a odpočinkových zón
s parkovou úpravou, spolu
s naučnými stezkami.“

„V Horoměřicích jsem
působil mnoho let jako
trenér fotbalové mládeže
a proto bych rád tyto své
zkušenosti dále uplatnil
v podpoře zavedení pravidel
v rozvoji sportu, spolků
a sdružení volnočasových 
aktivit v naší obci.“

„Svou účastí v těchto vol-
bách do zastupitelstva naší
obce bych ráda nadále
podpořila práci ostatních
kandidátů a členů TOP 09
v jejich snaze o další rozšíření
podpory sociálních služeb pro
seniory žijící v naší obci.“ 

n Budeme podporovat rozvoj kvalitního a bezpečného života
v naší obci

n Budeme při rozhodování prosazovat větší komunikaci
s občany naší obce

n Budeme hlasovat podle svého svědomí pro dobro většiny
obyvatel obce

n Budeme hledat nejkvalitnější způsob, NE ten za každou
cenu nejlevnější

n Budeme hájit rovnoprávnost občana s úřadem
n Budeme podporovat dobré návrhy všech ostatních

zastupitelů a občanů 

n Nebudeme nikoho prosazovat ani nikoho znevýhodňovat 
n Nebudeme ostatní zastupitele napadat a osočovat, ale

budeme hledat konstruktivní řešení problémů
n Nebudeme obyvatele naší obce rozdělovat na starous-

edlíky a „ty nové“ 
n Nebudeme jednání zastupitelstva zneužívat k vyřizování

osobních účtů 
n Nebudeme se při hlasování zdržovat, ale dobrý návrh

podpoříme a špatný odmítneme s tím, že budeme mít
připraven jiný návrh řešení 

n Nebudeme podporovat zbytečné zadlužování obce

JAK SE BUDEME CHOVAT PŘI JEDNÁNÍCH V ZASTUPITELSTVU
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Sdružení nezávislých kandidátů Naše Horoměřice jde 
opět do  obecních voleb 2018. V  minulých volbách je 
volila třetina obyvatel obce. Přesto zůstali nezávislí 
zastupitelé v opozici. Proč?
Horoměřice vede dlouhodobě stále stejná skupina lidí. Je-
jich představy o rozvoji obce jsou zcela jiné než naše. Proto 
současná radnice vedená ODS-TOP 09 nechce, abychom 
jim do toho ,mluvili´.

Každé opoziční uskupení ve volbách říká, že chce změ-
nu. Proč by občané měli volit právě Naše Horoměřice?
Stačí se rozhlédnout kolem sebe. Horoměřice se posledních 
dvacet let rozvíjejí živelně, bez návaznosti na dopravní ob-
služnost a infrastrukturu. Máme tady slepé ulice v nové zá-
stavbě, velké bytové domy na okrajích vesnice, katastrofální 
stav dopravy, málo místa pro děti ve školních zařízeních... 
To je jedna stránka věci. Tou druhou je minimum spole-
čenského a kulturního vyžití. Sejít se na Čarodějnice nebo 
při rozsvícení vánočního stromu je trochu málo na  obec 
s několika tisíci obyvateli. 

Co byste dělali jinak?
Vadí nám nekoncepčnost, upřednostňující zájmy develo-
perů, z nichž jeden doteď sedí v radě obce. Proto chceme 
provést důkladnou revizi nově navrhovaného územního plá-
nu a s odborníky vypracovat dlouhodobou koncepci rozvoji 
obce. K ní uspořádáme veřejnou diskusi a většinové názory 
občanů do  něho zapracujeme. V  územním plánu budeme 
myslet na dům pro seniory, sportovní vyžití i školská zaříze-
ní. Chceme se vrátit k rozvolněné zástavbě rodinných domů 
a zastavit výstavbu velkých bytových domů a ubytoven. 

A pokud jde o kulturu a společenský život?
Chceme, aby Horoměřice byly příjemným místem pro všech-
ny generace. Ideálním místem pro setkávání a  vzájemné 
poznání je areál bývalého statku a památkově chráněného 
zámečku, který obec již několik let bez užitku vlastní. Může 
tu postupně vzniknout společenský sál, obchody, byty. 
Velmi rychle jde začít pořádat farmářské trhy, letní kina, 
koncerty a společenské akce pod širým nebem. Pro začátek 
stačí trocha zeleně, pár laviček a stolků...  

Kde na to vezmete peníze?
Velká rekonstrukce areálu bude drahá a  určitě to je běh 
na dlouhou trať. Ale spousta věcí se dá dělat za málo, stačí 
chtít potkávat se, mluvit spolu navzájem, mít zájem o komu-
nitní život. 

Chceme, aby se Horoměřice 
probudily a začaly žít, 
říká Jan Herčík, lídr SNK Naše Horoměřice

„Chceme získat více než padesát 
procent hlasů, abychom mohli přerušit 
dvacet let, kdy obce vede stále stejná 
skupinka lidí, a konečně začít měnit 
Horoměřice k lepšímu. Pokud si přejete 
totéž, prosíme přijďte 5. a 6. října 
k volbám a dejte nám svůj hlas.“

MVDr. Jan Herčík, rodák a místní zvěrolékař

VOLEBNÍ ČÍSLO
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Více o nás a našem programu na 
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Chceme, aby se Horoměřice 
probudily a začaly žít, 
říká Jan Herčík, lídr SNK Naše Horoměřice

Jak byste s občany komunikovali vy?
Jako ve 21. století, tedy prostřednictvím Facebooku, zcela 
nového elektronického Zpravodaje a  nového webu obce. 
Samozřejmě také tradičními formami, tištěným Zpravoda-
jem, nástěnkami, setkáváním s  lidmi tváří v  tvář. Budeme 
o naší práci detailně informovat a chceme dostávat zpětnou 
vazbu. 

Zásadním úkolem pro Horoměřice je řešit dopravu. Co 
byste udělali?
Je to dlouhodobý a  zcela zanedbaný problém. Navíc se 
stále zhoršuje, jak radnice nechala zastavět možné objízd-
né trasy a změnami územního plánu povoluje další a další 
výstavbu a tím i stovky dalších aut. Chceme začít spolupra-
covat s okolními obcemi a dosáhnout toho, aby kraj omezil 
průjezd kamionů Horoměřicemi. To je jeden z  hlavních 
problémů, protože kamiony na  rozbitých kanálech v  obci 
dělají obrovský hluk, o  prachu a  exhalacích nemluvě. Kraj 
má vyprojektovanou přeložku silnice, která by nám mohla 

ulehčit. Nevidím důvod, proč tu nemáme semafory a radary 
jako v Nebušicích nebo Lysolajích. Lidi se naučí je respekto-
vat, jako se to naučili v Lysolajích. Píšeme o tom podrobně 
v našem programu a na vedlejší straně. 

Kdo jsou vaši kandidáti?
Jsou to zkušení a slušní lidé z nejrůznějších oborů, mana-
žeři, vědečtí pracovníci, lékaři, technici, řemeslníci... Spojuje 
je láska k Horoměřicím a zájem o jejich dobrou budoucnost.

V jakých Horoměřicích byste chtěl žít?
Rozvoj obce se nedá zastavit, jako ve všech satelitech kolem 
Prahy. Ale musí být plánovaný a spojený s infrastrukturou. 
Jinak ta spousta lidí, která sem přichází bydlet, nebude mít 
šanci včas dojet do práce, přejít silnici nebo dát děti do ško-
ly. Z Horoměřic se dá udělat krásná vesnice, nebo dneska 
spíš už městečko. Je tu velký potenciál lidí, kteří tady bydlí. 
Ale musíme konečně začít něco dělat. 

1. HOROMĚŘICE JAKO PŘÍJEMNÉ MÍSTO K ŽIVOTU
Začneme budovat centrum obce v  bývalém statku a  jeho památkově chráněném 
zámečku. Využijeme bývalý cukrovar na multifunkční společenský sál. Chceme, aby 
díky areálu začala obec znovu žít, aby se tu konaly trhy, koncerty, společenské akce… 
Co nejrychleji postavíme další pavilon školky. Vysázíme nové stromy, budeme 
rozšiřovat parkovou zeleň. Chceme vybudovat naučné stezky a cyklostezky (také 
k Lidlu a na Lysolaje), sportoviště pro dospělé, vybudujeme veřejné WC.

2. DOPRAVA
Ve  spolupráci s  okolními obcemi chceme omezit průjezd kamionů. Na  základě 
dopravní studie a revidovaného územního plánu zlepšíme průjezdnost Horoměřic. 
Např. tak, aby nové ulice nekončily jako slepé a  navazovaly na  sebe. Zvýšíme 
propustnost komunikací instalací semaforů, a pokud to půjde, stavbou kruhového 
objezdu, nebo inteligentními semafory na hlavní křižovatce. Průjezd obcí zklidníme 
úsekovými radary. 

3. ROZVOJ OBCE
Začneme plánovat dlouhodobý rozvoj obce - především pro obyvatele, ne pro 
developery. Chceme podřídit budoucí novou výstavbu charakteru obce, nestavět 
velké bytové domy, ale rozvolněnou zástavbu rodinných domů. 
Doplníme územní plán o pozemek na výstavbu domova seniorů, sportovní stadion 
(bazén), krytou halu a střední školu.  

4. MODERNÍ RADNICE
O  naší práci budeme pravidelně informovat - na  Facebooku, ve  zcela novém 
Zpravodaji a samozřejmě i tradičními vývěskami. Chceme dostávat zpětnou vazbu 
k naší práci.
Opozice bude mít většinu a předsedu ve fi nančním a kontrolním výboru a bude tak 
moci všechno z první ruky kontrolovat. Budeme podrobně informovat o rozhodnutích 
rady, o činnosti komisí a výborů. Na všechna jednání komisí i výborů zajistíme přístup 
občanů a umožníme projednání jejich podnětů. 

5. HOSPODÁRNÁ RADNICE
Obec má slušné příjmy, s nimiž budeme hospodařit efektivněji než současná radnice. 
Budeme sledovat a  maximálně snižovat výdaje obce ve  všech oblastech. Naším 
cílem je v obecním rozpočtu ušetřit 10 až 20 procent režijních nákladů. Tyto miliony 
použijeme pro zlepšení kvality života v Horoměřicích. 

Jaké jsou naše priority?
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Aleš Sedláček – spolu a na rovinu
Již třetí období jsem zvoleným předsedou České rady dětí a mládeže, 
střešní organizace dětských a mládežnických spolků. Máme jich na sta-
rost 98, což činí více než 200 tisíc jednotlivců, žijících po celé republice. 
Denně si ověřuji, že základní podmínkou pro fungování a přátelskou at-
mosféru v tak veliké a rozmanité společnosti je otevřená komunikace. 
S dětmi také aktivně pracuji jako dobrovolník v Lize lesní moudrosti. 
Podílím se na přípravě a vedení každotýdenních schůzek, víkendových 
akcí, táborů. I zde je základem být otevřený a přátelský jak k dětem, tak 
k jejich rodičům. 

Před časem jsem začal docházet na jednání zastupitelstva obce. V zá-
plavě informací mě zarazila jedna podstatná myšlenka, která z radnice 
zazněla. Prý s lidmi v obci nemá cenu o věcech veřejných diskutovat, 
protože každý se zajímá jen o svůj dvorek a ne o veřejné blaho. Proč 
tomu tak asi je?

Profesně jsem se podílel na mezinárodních výzkumech ve snaze 
pochopit a popsat, co je příčinou nízkého zájmu mladých lidí o dění 
kolem sebe. Je to především nedůvěra v to, že jejich hlas může někde 
zaznít, nebo přesvědčení, že jejich názor nikoho nezajímá.

V naší obci se povedlo mnoho dobrého pro pohodlný život, ale méně 
pro to, aby měl občan pocit, že je toho dění součástí. 

Otevřená radnice pro mě znamená jasně nastavený způsob pro 
setkávání, výměnu názorů a tvůrčí spolupráci. Abychom měli možnost 
si snadno naplánovat schůzku s odpovědnou osobou, aby se dalo co 
nejvíce agendy vyřídit z domova či zaměstnání. Aby bylo jasné, co si 
myslí naši zastupitelé a jak nás zastupují. Abychom si mohli dohledat 
všechny smlouvy a objednávky na stránkách obce a předcházeli tak 
spekulacím o přátelských vazbách a drahých nákupech.

Proč Starostové a nezávislí?
Horoměřice, jako izolovaný ostrov, 
nefungují a nemají sílu. Jsem rád, že jsme 
součástí velké sítě Starostů a nezávislých, 
stejně tak, jako nám přijde zajímavé 
do budoucna spolupracovat se Sdružením 
místních samospráv. Jedině tak můžeme 
ovlivnit dopravní situaci, rozpočtové určení daní, 
výši dotací či způsob jejich rozdělování.

Po strništi bos se Stanem do letního  
(podzimního) kina
Na dvoře zámku, statku, JZD v Horoměřicích  
1. 10. ve 20.00

Potkejme se na živo!
2. 10. – 4.10 v odpoledních hodinách. Přijďte za námi 
do STANu. Park u zastávky naproti Obecnímu úřadu.

Otevřeme radnici 
jako místo, kde se 
budou potkávat lidé 
a názory.

Jsme pro rozvoj 
obce, ale s ohledem 
na potřeby a kvalitu 
života stávajících 
obyvatel.

Chceme v obci 
zajistit takové 
prostředí, abychom 
do Horoměřic 
nejezdili pouze 
přespávat.

STAN Horoměřice. Parta lidí, kteří se shodli, že 
současné vedení obce potřebuje změnu. Patnáct 
profesionálů ve svých oborech, kteří nabízí 
své zkušenosti, jsou ochotní naslouchat, ale 
i přijímat odpovědnost. Autoři programu, který 
může Horoměřice posunout mezi obce, kde by 
chtěl bydlet každý.

Aleš Sedláček
kandidát na starostu Horoměřic

Z našeho programu Celý program 
v zábavném pojetí?

To je naše programová 
mapa Horoměřic! Pokud jste 
nenašli ve schránce, volejte, 
pište, podívejte se na naše 
internetové stránky, je 
dostupná na této adrese: 
bit.ly/2wUUaao



Marcela Helerová  
– mít na čem stavět
Když si chci postavit dům, začnu 
od základů. A tak by také měla vy-
padat praxe i na obecní úrovni. Jak 
je to tedy s těmi základy, na kte-
rých by každá obec měla stavět? 
Podle mého je zapotřebí mít 
nejdříve promyšlený a s občany 
detailně prodiskutovaný územní 
plán, který bere v potaz především 
potřeby stávajících občanů,  dále 
kvalitní strategický plán rozvoje 
obce, který obec řádně dodržuje, 
a jasné, přehledné a pro všechny 
občany přístupné a čitelné kon-
cepty rozvoje jednotlivých částí 
obce. Na to vše je zapotřebí mít 
finanční zdroje, tedy rozpočet, kte-
rý s tímto plánovaným rozvojem 
počítá a pracuje.

Jednotlivé nástroje by měly být 
vzájemně propojeny a výsledkem 
jejich realizace to, že se občané 
Horoměřic ve svém bydlišti budou 
cítit dobře a bez obav o svou 
budoucnost. Ve svém pracovním 
životě jsem se mnohokrát setkala 
s tím, že pokud jeden z těchto 
pilířů chyběl nebo nebyl kvalitně 
zpracován, přineslo to všem zú-
častněným stranám mnoho staros-
tí. Budu velmi ráda, pokud svými 
znalostmi a zkušenostmi z finanční 
korporátní sféry budu mít možnost 
přispět k tomu, aby se nám v naší 
obci žilo lépe.

Šárka Fajkošová  
– komunitní život
Pocházím z Dejvic, posledních 
dvanáct let žiji v Horoměřicích. 
Menší obec ve zdejší lokalitě nabí-
zí dostupnost služeb a pracovních 
příležitostí velkého města, ale 
zároveň i bližší kontakt s přírodou 
a možnost užších sousedských 
vztahů. Může se ale docela snadno 
stát, že právě tyto kvality udělají 
z naší obce pouhé zastavěné 
předměstí Prahy, kam budou lidé 
jenom chodit přespávat. Tato 
představa je pro mě nepřijatelná 
a myslím si, že něco takového si 
ani Horoměřice, ani její obyvatelé 
nezaslouží. Je potřeba mít jasnou 
představu budoucího rozvoje 
obce - kde se bude stavět, jaká 
bude dopravní obslužnost, jak 
bude vypadat centrum obce, kde 
a jaká budou kulturní, sportov-
ní a ostatní komunitní centra. 
Kvalitní územní plán je nezbytnou 
podmínkou pro smysluplný rozvoj 
obce, dále je potřeba systema-
tická spolupráce s urbanistou 
a v neposlední řadě i neustálá 
komunikace s obyvateli. Toto jsou 
oblasti, kterými bych se chtěla 
zabývat a přispět tak k vytváření 
společenského prostoru s dostat-
kem místa pro setkávání občanů.

Jindřich Srb  
– stále v pohybu
Před časem jsem začal pravidelně 
běhat. Tím se změnil můj život. 
Uvědomil jsem si, jak silnou mám 
vůli, když dokáži shodit přeby-
tečná kila a provozovat zprvu 
nepříjemnou sportovní aktivitu. 
Dnes si svůj život bez aktivního 
pohybu již nedokáži představit. 
Jelikož rád běhám ve skupině, 
začal jsem organizovat společné 
tréninky a položil základ prvnímu 
rodinnému horoměřickému běhu 
STANRUN. Rodina je pro mě totiž 
to nejdůležitější.

V Horoměřicích žije mnoho 
mladých rodin s dětmi, pro které 
je otázka dopravy a bezpečnosti 
s ní spojenou velice důležitým 
tématem. Silnice skrz obec není 
závodním okruhem, mají zde 
platit jasná pravidla. Chceme se 
přeci bezpečně dostat na druhou 
stranu silnice, nikoliv hazardovat 
s životem při přecházení, jako je 
tomu např. u zastávky V Lipkách. 
Zaparkovat bude čím dál těžší, 
vzhledem ke stále se zvětšující-
mu počtu dojíždějících do Prahy 
a zavedení tamních parkovacích 
zón. Role obecní policie by měla 
být adekvátní velikosti a významu 
obce. Musíme ji posílit a umožnit 
tak její větší viditelnost v uli-
cích. Ostatně tím vším se STAN 
Horoměřice zabývají v programu, 
v části „cítit se bezpečně“.

Lenka Kulhavá
– žiji dětmi
Od narození vyrůstám v Horomě-
řicích. V naší obci jsem se vždy 
cítila příjemně a ráda se setkávala 
s kamarády. Nejraději vzpomínám 
na zimní bobování v Roklích, kde 
se scházely snad všechny děti 
ze školy. Nebo jsme chodívali 
na hřiště u balon parku. Dnes 
mám sama dva syny a cítím, že 
v obci chybí zázemí pro volný čas, 
a to jak pro malé děti, tak i pro 
mládež. Odtrhnout děti od po-
čítače nebo mobilního telefonu 
je dnes velmi obtížné. Vím, že 
virtuální svět počítačových sítí 
a her nemůže nahradit živé kama-
rády a opravdové zážitky. Proto 
bych chtěla pro naše děti v obci 
vybudovat více bezpečných míst 
k setkávání a společnému vyžití. 
Nemuset se o naše děti strachovat 
a posílat je na volnočasové akti-
vity do jiných obcí nebo do Prahy. 
Vybudování nové boulové dráhy 
pro cyklisty nebo postavení malé 
rampy pro jízdu na koloběžce 
nebo skateboardu není tak ná-
kladná investice. Samozřejmostí je 
oprava a údržba stávajících hřišť 
a jejich postupná přeměna přírod-
ním směrem, což by ocenili rodiče 
menších dětí. 

Naši další kandidáti:

Jan Havas

Radek Procházka Ivana Rusová A. Volbrachtová

Miroslav Nový Stanislav LuňákMartin Verner Vojtěch Petr

Pavla Prylová H. Bartoníčková

www.stanhoromerice.cz
www.facebook.com/stanhoromerice

všechny informace 

najdete na našem 

webu!

K Bytovkám 370
252 62 Horoměřice
 
 stan@stanhoromerice.cz

 +420 604 286 554



20

ÚZEMNÍ PLÁN
Jak je to skutečně s územním plánem 
v Horoměřicích a proč tam mají developeři 
dlouhodobě žně 
Časopis „Náš Region“ v čísle 17 ze 23.8. 2018 uveřej-
nil článek redaktorky ČTK Andrei Cerqueirové uvede-
ný m.j. větou: „Příkladem obce, která ale tlaku deve-
loperů čelí, jsou Horoměřice ležící na severozápadní 
hranici s Prahou.“ Ve skutečnosti je pravý opak prav-
dou. Článek je založen na záměrně nepravdivých infor-
macích místostarostky za ODS Jany Kohoutové podle 
níž developerům „v Horoměřicích takové stavby umož-
ňuje velkorysý územní plán z 90. Let. Obec nemá pří-
liš mnoho možností, jak se bránit. Připravujeme proto 
nový územní plán, který zavede přísnější regulativy…“.  
Skutečnost je přesně opačná: Byla to totiž právě mís-
tostarostka Kohoutová, která řadu změn územní-
ho plánu v letech 2003-2013 podepisovala spolu 
se starostou Václavem Káškem (ODS) a develope-
ry do enormní výstavby v Horoměřicích přímo hnala.  
Horoměřice měly v devadesátých letech územní plán, kte-
rý neumožňoval developerům větší výstavbu. Stálé rozši-
řování výstavby zahájil až začátkem roku 2002 pan sta-
rosta Kášek, který po změnách stranického kabátu trvale 
zakotvil v ODS a získal v zastupitelstvu většinu. Spolu 
s místostarostkou Kohoutovou a developerem p. Vondrou 
(TOP 09) prosadili v zastupitelstvu v letech 2002 až 2013 
celkem 10 změn územního plánu a hnali výstavbu domů 
a činžáků v Horoměřicích na zabírané zemědělské půdě 

tak, že se počet obyvatel od devadesátých let téměř ztroj-
násobil. Zřejmě jim šlo minimálně o zvyšování svých pla-
tů, které se odvíjejí od počtu obyvatel. Z osmi zastupitelů 
měli až čtyři uvolněné, dobře placené (Kášek, Kohoutová, 
Babka, Kohutič). 

Infrastruktura byla vždy zajišťována s několikaletým 
zpožděním, pokud vůbec. Proti změnám územního plánu 
hlasovala v zastupitelstvu vždy jen menšinová opozice, De-
mokratické sdružení, později Naše Horoměřice. Jako jeden 
z příkladů licoměrného jednání uvádím tento: V devadesá-
tých letech se zastupitelstvo včetně pana Káška dohodlo, že 
nikdy nebude rozšiřována zástavba obce na polích směrem 
ke Statenickému lesu. V roce 2003 přišel starosta Kášek 
na zastupitelstvo s požadavkem na změnu územního plánu 
a bytovou zástavbou směrem ke Statenickému lesu. Zástav-
bu zdůvodňoval tím, že se tam zároveň uskuteční silniční 
obchvat Horoměřic, neboť obyvatelé trpí nadměrnou prů-
jezdní dopravou, a na financování obchvatu se bude podílet 
developer zástavby pan Vondra (TOP 09). Většina zastupi-
telstva poté zástavbu schválila, jen část opozice byla proti. 
Výstavba však byla realizována tak, že tam žádný obchvat 
není možný. 

V dalších letech byla realizována řada změn územního plá-
nu obce, kdy cílem byla masivní zástavba rodinnými domy, 
a nakonec i činžáky, viz dostavovaná „Velká brána“. Poslední, 
desátá změna se týkala zástavby „Na skále“, kterou opět re-
alizuje pan Vondra. To jsou fakta, která si každý může ověřit 
v zápisech z jednání zastupitelstva obce. 

Doc. Ing. Jaroslav Polák, DrSc

Je trochu zvláštní, že se pan Polák vymezuje vůči článku z „Re-
gionu“ v našem zpravodaji. Pokud byl s uveřejněným textem 
nespokojen, mohl žádat o tiskovou opravu Náš region, tedy 
periodikum, které – podle něj – závadný článek otisklo. Ale to 
by asi nebyl pan Polák.

Ten ve svém příspěvku napadl několik zastupitelů. V zájmu 
vyváženosti byl tedy všem v článku jmenovaným nabídnut pro-
stor k vyjádření. Nabídku využili tři z nich:

Jana Kohoutová – místostarostka (od r. 2002)
Ráda bych zde uvedla, jak to bylo s kritizovaným příspěvkem 
v Našem regionu. Jestli jím byl někdo zaskočen, pak já, pro-
tože jsem těmto novinám žádný rozhovor nedávala. Jen jsem 
odpověděla na jeden e-mail. 16. července přišel na obec dotaz 
z ČTK tohoto znění:

Dobrý den,
připravuji zprávu o tom, jak obce v okolí Prahy čelí tlaku de-
veloperů a zájemců o bydlení. Zajímalo by mě, jak hodnotíte 
situaci u Vás. Co se v této oblasti změnilo v posledních čtyřech 
letech od minulých komunálních voleb? Daří se radnici rozvoj 
obce a příliv nových obyvatel regulovat?

Předem děkuji za odpověď.
S pozdravem

Jan Kholl, ČTK 

Pan starosta byl v té době na dovolené, proto jsem o 2 dny 
později poslala obsáhlou odpověď, ze které jsou v článku vol-
ně převzaty asi dvě věty. Zde bych si tedy dovolila uvést celý 
text své odpovědi:

Zájem developerů stavět v Horoměřicích byl po roce 1989 
trvalý. Již v 90. letech obec schválila územní plán, který umož-
ňoval poměrně významné rozšíření zastavitelných ploch. Část 
pozemků pak byla skutečně zastavěna, část ale zůstávala stále 
nezastavěná. Důvodem byly jednak chybějící finance, občas 
úpadek developera, ale ve značné míře i fakt, že řada pozemků 
spadala pod církevní restituce a byla tak až do r. 2016 zablo-
kována. 

V posledních letech se ale tlak developerů stavět v Horomě-
řicích hodně zvýšil. Jednak se ekonomice daří a dosud jsou po-
měrně dostupné hypotéky. Dalším faktorem je skutečnost, že se 
málo staví v Praze, kde vázne povolování nových staveb. De-
velopeři se proto ohlížejí po možnostech v okolí. Horoměřice, 
které leží při samé hranici Prahy, jsou pro ně atraktivní, i přes 
blízkost letiště je zájem lidí zde bydlet velký. To má vliv také na 
zvyšování cen stavebních pozemků v obci. Z toho důvodu nyní 
developeři hodně tlačí na maximální využití stavebních parcel, 
je zde snaha stavět co možná největší bytové domy, většinou 
s menšími byty, o které je největší zájem. Pokud takové stavby 
umožňuje územní plán z 90. let, obec nemá příliš mnoho mož-
ností, jak se bránit. Připravujeme proto nový územní plán, kte-

VYJÁDŘENÍ OSOB JMENOVANÝCH V ČLÁNKU  
JAK JE TO SKUTEČNĚ S ÚZEMNÍM PLÁNEM
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rý zavede přísnější regulativy ohledně výšky budov a procenta 
zastavitelnosti pozemků.

Velké bytové domy s mnoha byty znamenají velký nárůst 
počtu obyvatel, na které není dostatečně připravena obecní 
infrastruktura. Doprava je již teď na hranici svých možnos-
tí, Kapacita školy je naplněná (i když jsme v loňském roce 
otevřeli novou školní budovu), kapacita školky je dlouhodobě 
nedostatečná – o dotaci žádáme marně. V loňském roce jsme 
museli rekonstruovat a rozšířit čistírnu odpadních vod, pro-
tože stávající kapacita již neumožňovala připojování nových 
objektů.

Problém s přílivem nových obyvatel je i ten, že řada z nich 
se zde nepřihlásí k trvalému pobytu. Hodně lidí přichází z Pra-

hy, a ti si rádi nechávají trvalé bydliště v Praze, často kvůli 
podnikání, v poslední době i kvůli parkování, aby mohli vyu-
žívat modré zóny jako rezidenti. Obec tak přichází o značnou 
část příjmů, díky kterým by mohla budovat potřebnou veřejnou 
infrastrukturu pro nově příchozí.

 
Stručně řečeno – zájem stavět v Horoměřicích je nyní znač-

ný. Obec nyní doplácí na velkorysý územní plán z 90. let, který 
umožnil zastavět velké plochy, z nichž část z různých důvo-
dů dosud zastavěna nebyla. K nim se nyní obrací pozornost 
developerů, kteří chtějí využít současné vysoké poptávky po 
bydlení blízko Prahy. Možnosti obce se tomu bránit jsou velmi 
omezené.

Vladimír Vondra – člen rady (od r. 2010)

Kandidáti TOP09 jsou v obecním zastupitelstvu od podzimu 
roku 2010. Není tedy možné, abych já nebo někdo ze zastupi-
telů za TOP09 prosadil jakoukoli změnu územního plánu před 
tímto datem.

Výstavbu směrem ke Statenickému lesu, o které píše pan 
docent Polák, realizovala společnost, která vybudovala v této 
lokalitě zcela zdarma inženýrské sítě a komunikace i k pozem-
kům ve vlastnictví obce. Obec následně za peníze z prodeje 
těchto pozemků mohla zaplatit stavbu prvního nového pavilo-
nu mateřské školky. 

V lokalitě, jak ji pan docent nazývá „Na skále“, vlastní obec 
13 stavebních pozemků, a právě toto byl zásadní důvod ke 
změně územního plánu v této lokalitě. Já jsem se za možnost 
stavět na pozemcích v mém vlastnictví zavázal nejen zajistit 
vybudování inženýrských sítí a komunikace ke všem pozem-
kům ve vlastnictví obce, ale především uhradit většinu nákla-
dů s tím spojených. 

Obec z prodeje těchto pozemků získá nejméně 40 milionů 
korun a tyto peníze mohou zajistit například možnost přestav-
by bývalého statku na kulturní a společenské centrum obce, 
které tak potřebujeme. 

Václav Kášek – bývalý starosta (1994 – 2014)

Nepřestává mě udivovat úsilí doc. Poláka věnované dehones-
taci mé osoby. Tentokrát navařil zvlášť nechutný předvolební 
guláš vyzdvihující bývalé Demokratické sdružení, jehož byl 
duchovním otcem, a Naše Horoměřice, za které neúspěšně kan-
didoval v minulých volbách. Hrubě zkresluje fakta a všechny 
staré problémy z doby svého působení v zastupitelstvu hází na 
hlavu osob, které na ně nemohly mít vliv.

Pokusím se přisypat do páně Polákova gulášku ověřitelná 
fakta z rozhodování o zástavbě několika lokalit, jejichž oby-
vatelé se museli vyrovnávat s úpadkem investorů. Začnu ale 
základní informací, od kdy jsme měli já, paní Kohoutová, pan 
Babka a pan Kohutič významnější vliv na územní plánování 
a na rozhodování o stavbách, neboli kdy byl kdo z nás v uvol-
něné funkci na obecním úřadě.

Moje odpovědnost je datována od 1. 12. 1994 do 5. 11. 2014. 
Paní Kohoutová je místostarostkou od 11. 11. 2002 dosud. Pan 
Babka byl místostarostou od 2. 11. 2006 a od 5. 11. 2014 je 
starostou. Pan Kohutič byl od 10. 12. 2012 v uvolněné funkci 
předsedy komise a od 5. 11. 2014 je místostarostou.

Hodně zastavovaných lokalit bylo rychle schváleno krátce 
po roce 1989 a ty pak územní plán jen přebíral jako rozhod-
nuté. Z nás napadených na to nikdo neměl žádný, nebo jen 
neúčinný odmítavý vliv.

Hlavním iniciátorem několika takto zastavovaných lokalit 
byla společnost HERFOR. Pokud by snad někoho napadlo, 
že je tento název složen z příjmení Herčík a Formandl, je 
to trefa. Pan doktor Herčík si tím zhodnotil několik svých 
pozemků. 

Většina takto rychle schválených zástaveb neprobíhala dob-
ře a některé nejsou dořešené dosud. Ve všech případech s ne-
gativním dopadem na klienty. Zkusme si je vyjmenovat:

 – K Sanatoriu – insolvence
 – Chotol až po Velkou bránu včetně – opakovaně 
v konkurzu

 – K Lesu – opakovaně konkurz

 – hotely Chotol – konkurz
 – Za Špejcharem – problémy s dofinancováním sítí 
a vozovky

 – Za Dvorem – problémy s financováním a napojením na 
vodu a kanalizaci

 – APOS (V Zahradách, B. Roezla, Smetanova, 
Dvořákova) – konkurz

 – H-systém – dosud nedořešen

Tyto výše uvedené zástavby jsme po volbách v r. 1994 zdě-
dili jako rozhodnuté, probíhající nebo dokonce už krachující, 
bez adekvátního příspěvku na obecní infrastrukturu.

Největším klamáním veřejnosti je ale poslední odstavec, 
kde se doc. Polák snaží čtenářům namluvit, že co změna územ-
ního plánu, to také masivní zástavba, dokonce činžáky, viz do-
stavovaná „Velká brána“. Ta se ale dostavuje podle původní-
ho územního rozhodnutí z 15. 12. 1993, kdy byl doc. Polák 
členem zastupitelstva. Tehdy měl alarmovat, a ne až po čtvrt 
století. Já jsem v té době zastupitelem nebyl.

U lokalit rozhodovaných po roce 1994 se už výrazné pro-
blémy s dofinancováním neprojevovaly a přínosy pro obec se 
také dařilo získávat. 

Větší počet změn územního plánu nikdy nesledoval masivní 
zástavbu, ale právě naopak. Vždy řešil nějaký veřejný zájem 
a někdy se to bez přilehlé nebo související zástavby neobešlo. 
Čtyři z deseti změn dokonce vůbec neřešily žádnou obytnou 
zástavbu.

Za dvacet roků mého starostování byly do zástavby schvá-
leny přibližně stejné plochy, jako za předchozí čtyřleté období.

Doc. Polákem zmiňované částečné posunutí zástavby smě-
rem k lesu nastalo z důvodu zhodnocení jediného vhodného 
obecního pozemku a umožnilo ze získaných peněz financovat 
v r. 2010 stavbu prvního pavilonu mateřské školy, pro kterou 
jsme do té doby marně žádali o dotaci.

Pokud je toto považováno za licoměrnost, pak marně hle-
dám výstižné označení pro jednání doc. Poláka, největšího 
bojovníka proti enormní zástavbě, který s členy své rodiny 
vlastní v nové zástavbě několik nemovitostí.
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protože víme, že věnované peníze najdou dobré 
využití. Zásluhu na této vysoké částce mají ale 
především obyvatelé Horoměřic, kteří na otevře-
ní prodejny dorazili v hojném počtu, a za to jim 
moc děkujeme,” okomentovala darovanou částku 
mluvčí společnosti Lidl Zuzana Holá. 

VÍTEJTE V PSÍCH HOVNOMĚŘICÍCH
Nedávno jsme tu měli návštěvu ze zahraničí. V rámci seznamování 
jsme se s návštěvou prošli po Horoměřicích. Když jsme se vrátili zpět 
domů, návštěva mi položila několik otázek. Předně si všimla, že na 
veřejných prostranstvích je plno psích exkrementů, psi se pohybují 
volně bez vodítek. Během procházky jsme byli často konfrontováni 
se psím štěkotem. Byl jsem dotázán, zda je to normální, a zda máme 
v tomto smyslu nějaké zákony či obecní nařízení. Odpověděl jsem, 
že ano, ale skoro nikdo je nedodržuje a dodržování se nevymáhá. 
Návštěva zakončila diskusi na toto téma otázkou, která mne vlastně 
přiměla k napsání tohoto příspěvku... „Jak tu takhle můžete žít?“

Nejprve trochu statistiky. Podle různých pramenů je největší kon-
centrace psů na obyvatele ve Středočeském kraji. Horoměřice mají 
cca 4 000 obyvatel. Odhaduji, že registrovaných psů bude asi 500. 
Podle kynologů vyprodukuje pes o váze 10 kg průměrně 250 g ex-
krementů denně. Při optimistické úvaze, že 50 procent lidí po svých 
psech exkrementy uklízí, tu tedy máme týdně 438 kg psích exkre-
mentů na veřejných prostranstvích. Tyto exkrementy, pokud ne-
jsou uklizeny, se dále rozkládají, vysychají a větrem se v nich obsa-
žené škodlivé látky dále roznášejí. A tohle všechno my dýcháme!

Nyní k psímu štěkotu. Každý kynolog Vám řekne, že pes štěká 
jen v případě, že je nevychovaný nebo frustrovaný. (Frustrova-
ný proto, že majitel s ním nezachází tak, jak by měl. Např. lovecké 
plemeno drží jen na zahradě). Takže lidové pořekadlo, že pes prostě 
štěká, je jen výmluva na vlastní neschopnost psa vychovat. Častá 
výmluva, že pes stěká proto, že chrání majetek, je opět mimo. Psa 
lze snadno vychovat k tomu, že štěkat začne až v případě, že někdo 
na cizí pozemek vstoupí, nikoliv jen proto, že jde někdo okolo na 
veřejné komunikaci (ať už se psem nebo bez něj).

Nyní jen několik osobních zkušeností  
z každodenní „Hovnoměřické“ reality:
•   Jednou se někdo pokoušel umístit pytlík s exkrementy do mé po-

pelnice a hrozně se divil, že mi to vadí...
•   Mám otevřenou branku na svůj pozemek, protože přenáším věci 

do auta. Okolo jde paní se psem, samozřejmě bez vodítka, a pes 
skončí na mé zahradě. Paní mi - bez pozdravu - sdělí, že je to moje 
chyba, že si mám branku zavírat. Když odpovím, že nemám žád-

nou zákonnou povinnost to udělat, a že naopak ona má mít psa na 
vodítku, mi odpoví: ”Vy jste nějákej moc chytrej” – pochopitelně 
beze slova omluvy...

•  Častý trik pejskařů, pokud je upozorníte, že mají po svém psu ukli-
dit je, že Vám odpoví něco v tom smyslu, že si pytlík zapomněli 
doma. Exkrementy nechávají ležet a odcházejí... Toto je častý trik 
i dětí, které chodí psy venčit a zcela evidentně jsou takto svými 
rodiči předem instruovány.

•  Pána, jehož pes se právě vy… do obecního trávníku upozorním, že 
by to měl uklidit. Reakce: „Chceš do držky?“...

•  Procházím po veřejné komunikaci a pes z přilehlé zahrady na mne 
bez ustání štěká. Pán na zahradě mne bez pozdravu vybídne, abych 
šel dál a nezastavoval se. Odpovídám, že jdu po veřejné komunika-
ci a nemám tedy vůči němu žádnou povinnost se chovat podle jeho 
představ. Typický příklad zvráceného myšlení...

•  Ukládám věci do auta. Okolo jde paní se psem, opět bez vodítka. 
Pes ke mně přiběhne a začne mi olizovat nohavice. Nelíbí se mi to 
a paní říká: „Nebojte se, on Vám nic neudělá”.

   Když odpovím, že už se stalo a že mi umazal kalhoty, jen mi 
zlostně odsekne: “No to se toho stalo”... a odchází...

Zdá se mi, že už nastal čas, aby se slušní lidé začali aktivně bránit 
těm, kteří pravidla nedodržují a soužití těm slušným komplikují. Po-
může jim v tom obec?

Třeba pro začátek tím, že začne konečně nekompromisně vyža-
dovat dodržování obecní vyhlášky o psech a ty, kteří ji nedodržují, 
pokutovat. Obecní policii máme...

Pak by také obec měla všem majitelům psů vysvětlit, že poplatek 
ze psů není předplatné na neustálý psí štěkot i v noci, kdy se kvůli 
tomu často nedá ani spát, že poplatky nejsou předplatné na úklid 
veřejných prostranství od psích exkrementů.

Vladimír Veselý

P.S. Pokud by mne někdo snad chtěl nařknout z toho, že nemám rád 
psy, tak předem sděluji, že nemám rád majitele neukázněných psů, 
ne psy jako takové – ti za nic nemohou.

Základní škola v Horoměřicích dostala na začátek nového školní-
ho roku vítaný dárek. Díky nákupům během prvního dne otevře-
ní nové prodejny v ulici Suchdolská získala od společnosti Lidl 
160 100 korun. Za tuto částku pořídí herní a relaxační prvky na 
školní zahradu.  

Nákupy v nové prodejně Lidl, která je oproti té původní větší a 
zákazníkům i zaměstnancům při-
nesla řadu novinek včetně auto-
busové zastávky a rychlonabíjecí 
stanice pro elektromobily, mohli 
zákazníci 25. června využít pro 
dobrou věc. Z každého nákupu 
nad 300 Kč uskutečněného v tento 
den totiž společnost Lidl věnovala 
50 Kč ve prospěch místní základ-
ní školy. Školáci, učitelský sbor 
a také představitelé obce, jež je 
zřizovatelem školy, se tak 11. září 
mohli radovat z částky 160 100 
Kč. Za darované peníze škola na-
koupí herní a relaxační prvky na 
školní zahradu. Darovací šek byl 
předán v tělocvičně a ve společ-
nosti dětí z prvního stupně. 

„Pro nás je podpora této zá-
kladní školy především radost, 

ZÁKLADNÍ ŠKOLA HOROMĚŘICE ZÍSKALA 160 100 KORUN
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MIMOŘÁDNÉ DOTACE
Mimořádné dotace obci v minulých letech hodně 
pomohly. Co ale bude dále?
V období let 2014 – 2017 přiteklo do rozpočtu obce přes 120 mi-
lionů korun mimořádných dotací do dlouhodobého hmotného 
majetku (DHM). Díky těmto dotacím dosáhly investice v období 
let 2014 až 2017 mimořádných 220 milionů korun. Historicky re-
kordní roční konsolidované příjmy obce 113 milionů korun byly 
dosaženy v roce 2016. Rekordní roční investice pak dosaženy 
v roce 2017, a to v celkové výši 73 milionů korun. Dotační příjmy 
v letech 2014 – 7 obci velmi pomohly snížit deficit infrastruktury 
u školských zařízení, kam většina investic směřovala. Také dota-
ce na rekonstrukci a změnu systému čištění odpadních vod obci 
vytrhla trn z paty.

Graf ukazuje vývoj 
konsolidovaných příjmů, 
celkových investic a výši dotací 
v období 2010-2017

Údaje ministerstva financí ČR

Budou mimořádné dotace pokračovat?
V příštím období se nedá obdobná výše dotací očekávat. Do dal-
šího období, kdy přísun dotací z EU vyschne, a ostatní dotace 
závislé na vládě, jsou sázkou do loterie, bude pro obec lepší snažit 
se potřebné investiční peníze nalézt v pravidelném rozpočtu. Jeho 
výše (bez dotací) v roce 2016 a 2017 dosáhla slušných 70 milionů 
korun. Předpokladem pro co největší podíl investic z pravidelné-
ho rozpočtu je snížit režijní náklady obce na minimum. Při našem 
odhadu možných úspor 10 – 20 %, které by bylo možné přesunout 
do investic, se jedná o 7 až 14 milionů korun. Tato výše úspor 
by umožnila vybudovat jeden pavilon školky ročně navíc a zvýšit 
možné roční investice z 28 milionů až na 42 milionů korun z pra-
videlného rozpočtu obce. 

Antonín Čacký 
SNK Naše Horoměřice

PŘEMÍTÁNÍ O TEPLOTÁCH,  
SUCHU, VODĚ A SLUNCI

Rozhraní léta a podzimu už zřejmě nastalo, ale nedostatky 
vody jsou žhavě pociťovány, i když slunce už tak silně nepra-
ží. Nicméně pařili jsme se dost, resp. evapotranspirace byla 
usilovná, zejména ke konci srpna, protože nebylo z čeho vodu 
vyčerpávat, chyběla v různých rezervoárech, rostlinám, často 
i rybám a jiným živočichům.

Již před prázdninami kolega Ing. Karhan konstatoval v tom-
to Zpravodaji neradostnou bilanci srážek a vyjadřoval potřebu 
být připraveni na nastávající nepříznivé varianty počasí s be-

zesrážkovým obdobím i po s. Medardovi. (Můj táta, jihočeský 
vorař z doby prvé republiky, si zase připomínal záludné červno-
vé deště při sv. Jánu při plavbě Svatojánskými proudy u Zbra-
slavi.) Očekávání toho, jak se počasí může vyvíjet, je často 
vyjadřováno obvykle užívaným úslovím: „je to ve hvězdách“. 

A mimo toho: v astrofyzice a meteorologii se lze setkat se 
zmiňováním periody 11 roků slunečních skvrn a/nebo dešťo-
vých srážek. Také toto vedlo k tomu, že v Obr. 1 je zobrazená 
téměř 100letá evapotranspirace čs. Labe vyhlazená tzv. klou-

Obr.1: Kolísání 
významných 
složek vodních 
bilancí pro 
interval  
t´= 10 roků

POKRAČOVÁNÍ 
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zavým průměrem n = 2, který je barevně odlišen. Tabulka 1 
uvádí – s ohledem na bezesrážková období – úhrny evapotran-
spirace v kontrastních rocích a sezónách.

Většinou ovšem už odedávna platí, že existují snahy přizpů-
sobovat se tomu, jak se vyvíjejí tendence v kolísajícím klima-
tu. Přijatelné podmínky byly pro rozkvět římské říše a kultury 
v oblasti Středozemního moře už v době života Krista, např. 
před dvěma tisíci roky a stěhováním národů. Úpadek panství 
Římanů ve Středomoří je spojován s následným částečným 
ochlazením. 

I když naopak období panování Přemyslovců v Čechách je 
charakterizováno jako počátek pěstování vína, jež bylo rozvi-
nuto zejména za českého krále Karla IV., který se stal i řím-
ským císařem. 

Tab. 2: Největší povodně na Vltavě v Praze v nedávném století

Period  1890 –1900  
(10 roků) Period  1901 -1990 

 (90 roků) 

No. Data Qmax[m3/s] No. Data Qmax[m3/s]

1 4/10 1890 3975 1 15/3 1940 3245

2 9/4 1900 2770 2 9/7 1954 2920

3 6/5 1896 2470 3 15/3 1947 2272

4 14/9 1899 2130 4 8/10 1915 2100

5 31/7 1897 2090 5 15/1 1920 2100

Tab. 1: Srážky a odtoky čs. Labe ve vlhkých a suchých sezónách a rocích

Období: zimn / egetační
resp. roční 

 Srážky 
 mm 

 Odtok 
 mm

∇ = S-O  
(= Et) mm 

 koef.  
odtoku.
 o/s [ %] 

Listopad – duben ~ 1940  290  213  77  74 

Květen – říjen ~ 1947  206  25  181 12,5

Celý rok suchý 1934  522  86  436 16,7

 Vlhký rok 1941  880  421  459 48

Obr. 1 a 2 ilustrují společně jednak průběh přírodních po-
měrů a jednak podmínek pro stav teplotního a vodního reži-
mu v relativně nedávné minulosti a také současnosti. Přičemž 
uvedené období až téměř sto roků v Obr. 1 lze přijmout za 
věrohodné a zejména výhledově vhodné. 

Obr. 2 představuje sice vyhodnocení situace pro území 
SNR, pro území ČR jsou uváděné okolnosti pochopitelně 
srovnatelné. Z hlediska vývoje klimatických podmínek v po-
vodí čs. Labe jsou ovšem významné dvě okolnosti: Jednak kli-

maticky zdánlivě dávné 15. století představuje období začátku 
tzv. malé doby ledové, která byla považována za pokračující až 
do 19. století; a kromě toho je 15. století obdobím vzniku ryb-
niční soustavy a významných změn vodního režimu, respekti-
ve lokálně klimatických a evapotranspiračních účinků, půdní 
vody a podzemních hladin pro vodárenské zdroje.

Obrázek 3 uvádí svojí formou představu o bilančním pří-
stupu, o něž se zmiňuje Ing. Karhan, a který byl uplatněn jako 
srážko-odtokový model – s výstupy evapotranspirace několika 
složkami odtoku a podpovrchových vodních zásob.

Obrázek 4 a 5 ilustrují takové situace jednak jako povodně 
a jednak s obdobími téměř bezesrážkovými.

  Sestavil: doc. J. Buchtele

Obr. 2:  Zalesnění a orné plochy německého území, mimo alpské oblasti, 
sousedícího s českou oblastí

Obr. 3: Schema srážko-odtokového procesu pro počítačové simulace

PRM .... primární podzemni SUP ... sezoní podzem. INT...interflow
 SUR ... povrchový IMP... nepropust. ploch DIR ... přímý

Obr. 4:  Povodeň Labe-Děčín v roce 1954 sestávající z více složek 
simulovaných odtoků modelem Sac-Sma 
(pozn.: případ situace naplnění dobudované nádrže Slapy na Vltavě)

Obr. 5:  Relativně dlouhé odtokové epizody indikují podpovrchový odtok 
v šumavském experimentálním povodí Liz 
pozn.: roční období s jarním táním a extremní povodní r. 2002 
a suchým obdobím r. 2003
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Horoměřický zpravodaj vydává Obec Horoměřice,  
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Náklad: 1750 výtisků
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